
Protokół Nr LIX/2018
z LIX Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu odbytej w dniu 28 czerwca 2018 roku

w sali Urzędu Miejskiego Stary Rynek 1.

Ustawowa liczba Radnych - 21
Obecnych na Sesji              - 20

Porządek obrad:

1. Otwarcie obrad LIX Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.
2. Przyjęcie porządku obrad Sesji.

3. Przyjęcie protokołu z LVIII  i uroczystej Sesji Rady Miejskiej.

4. Informacja na temat Zakładu Energetyki Cieplnej spółka z o. o. w Łowiczu.

5. Rozpatrzenie:
1/ sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Miasto Łowicz za 2017 rok i informacji o

stanie mienia komunalnego Miasta Łowicza,
2/ sprawozdania finansowego Gminy Miasto Łowicz za 2017 rok.

6. Zapoznanie się z:
1/ opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania budżetu Miasta

Łowicza za 2017 rok,
2/ uchwałą Komisji  Rewizyjnej  w sprawie wniosku o udzielenie absolutorium Burmi-

strzowi Miasta Łowicza,
3/ opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji Rewizyjnej, 
4/ opiniami poszczególnych Komisji Rady o sprawozdaniu z wykonania budżetu miasta

i sprawozdaniu finansowym za 2017 rok.
7. Dyskusja.
8. Rozpatrzenie uchwał: 

1/ w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wyko-
nania budżetu za 2017 rok,

2/ w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta Łowicza z tytułu wykonania
budżetu Miasta Łowicza za 2017 rok, 

3/ w sprawie ustalenia  wynagrodzenia Burmistrza Miasta Łowicza, 
4/ w sprawie zmiany  Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasto Łowicz na lata

2018-2024, 
5/ w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok, 
6/ w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości położonych w Łowiczu, 
7/ w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnych umów dzierżawy po umowach za-

wartych na czas oznaczony do 3 lat z tymi samymi stronami, których przedmiotem są
te same nieruchomości znajdujące się w zasobach Gminy Miasta Łowicza, 

8/ w sprawie zmiany Uchwały Nr LVIII/405/2018 Rady Miejskiej  w Łowiczu z dnia 24 
maja 2018 r w sprawie Regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w 
przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Gminę Miasto Łowicz,
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9/ w sprawie wyrażenia zgody na podwyższenie kapitału zakładowego Spółki pod firmą 
Zakład Utrzymania Miasta spółka z ograniczoną odpowiedzialnością w Łowiczu w 
drodze wniesienia wkładu niepieniężnego (aportu) i objęciu nowych udziałów,

10/ w sprawie wniesienia skargi do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Łodzi na 
rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody Łódzkiego z dnia 13 czerwca 2018 r. stwierdza-
jące nieważność uchwały Nr LVIII/407/208 Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 24 maja
2018 r. w sprawie zmiany nazwy ulicy położonej w Łowiczu obręb Górki,

11/ w sprawie wprowadzenia w miejscu publicznym odstępstwa od zakazu spożywania 
napojów alkoholowych.

9. Przyjęcie planów pracy Komisji na II półrocze 2018 roku.
10. Informacja Burmistrza Miasta o działaniach w okresie między Sesjami.
11. Interpelacje, zapytania, sprawy różne.
12. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej.
13.  Zakończenie obrad LIX Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

Rozpoczęcie Obrad Sesji Rady Miejskiej o godz. 12-tej

Ad.1.
Otwarcia  obrad  LIX  Sesji  Rady  Miejskiej  w  Łowiczu  dokonał  Przewodniczący  Rady
Miejskiej  w Łowiczu  Radny  Michał  Trzoska.  Powitał  Radnych  oraz  zaproszonych  gości:
Burmistrza  Miasta  Pana  Krzysztofa  Jana  Kalińskiego,  Zastępcę  Burmistrza  Miasta  Pana
Bogusława Bończaka. Powitał Przewodniczących Zarządu Osiedli, Sekretarza Miasta Panią
Marię Więckowską, Skarbnika Miasta Pana Arkadiusza Podsędka, Naczelników Wydziału,
Dyrektorów jednostek  organizacyjnych  miasta,  Radcę  Prawnego Panią  Katarzynę  Kranik-
Saleh,  pracowników  Urzędu  Miejskiego,  przedstawicieli  mediów  i  reprezentantów  Klubu
Sportowego „Księżak”

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska wraz  Panem Krzysztofem Kalińskim
Burmistrzem złożyli podziękowania dla koszykarzy za awans do I ligi męskiej, prowadzonej
przez Polski Związek Koszykówki.   Wręczono zawodnikom, trenerom i działaczom klubu
podziękowania  na piśmie i regionalne upominki. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał  Trzoska  stwierdził,  że na Sesji  Rady Miejskiej
obecnych jest 20 Radnych, wobec czego podejmowane uchwały będą prawomocne.

Ad. 2.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  stwierdził,  że  proponowany  porządek
obrad LIX Sesji wraz z projektami uchwał został przesłany wszystkim  zaproszonym.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej poinformował,  że  wpłynęło  pismo  Burmistrza  Miasta  
z  dnia  26.06.2018 r.   o wprowadzenie  dodatkowego projektu  uchwały  w sprawie  zmiany
Uchwały Nr LVIII/405/2018 Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 24 maja 2018 r. w sprawie
Regulaminu  wynagradzania  nauczycieli  zatrudnionych  w  przedszkolach  i  szkołach
prowadzonych przez Gminę Miasto Łowicz.
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Odczytał pismo, które stanowi załącznik. 

Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta  poinformował, że zgodnie z zaleceniem nadzoru
prawnego  zapisy, które są w ustawie zostały wykreślone z przedmiotowej uchwały. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  zmiany  porządku  obrad
poprzez  wprowadzenie  dodatkowego  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany  Uchwały  Nr
LVIII/405/2018 Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 24 maja 2018 r w sprawie Regulaminu
wynagradzania nauczycieli  zatrudnionych w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez
Gminę Miasto Łowicz która będzie rozpatrywana w pkt 8 jako uchwała nr 8.

20 „za”, 0„przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że zmieniony porządek obrad LIX Sesji został
przyjęty jednogłośnie.

Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował,  że  wpłynęło  pismo Burmistrza  Miasta   
z dnia 28.06.2018 r.  o wprowadzenie dodatkowego projektu uchwały w sprawie wyrażenia
zgody na podwyższenie kapitału zakładowego Spółki pod firmą Zakład Utrzymania Miasta
spółka  z  ograniczoną  odpowiedzialnością  w  Łowiczu  w  drodze  wniesienia  wkładu
niepieniężnego (aportu) i objęciu nowych udziałów.
Odczytał pismo, które stanowi załącznik. 
 
Radny Robert  Wójcik zapytał  dlaczego  ten  projekt  nie  był  omawiany  i  opiniowany na
komisjach  skoro było wiadomo, że ten  sprzęt będzie  spółce potrzebny. Zapytał czy sprzęt
został fizycznie przekazany  spółce  i wniesiony aportem poprzednią uchwałą. 
Pan Paweł Gawroński, Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych poinformował, że aport
określony  w uchwale  grudniowej  został  przekazany.  Sprzęt   wnoszony  tą  uchwałą   jest
wynikiem  spisu  inwentaryzacyjnego.  Do  przekazywania  do  majątku  do  spółki  pozostały
drobne  rzeczy  które  są  niezbędne  do  pracy.  W  dniu  wczorajszym  została  przestawiona
wycena tego sprzętu i  dlatego taki tryb wprowadzenia uchwały.
Radny Mariusz Siewiera zapytał czy nie było wiedzy na etapie planowania spółki, że ten
sprzęt  będzie potrzebny.
Pan  Paweł  Gawroński,  Naczelnik  Wydziału  Spraw  Komunalnych poinformował,  że
wiedza taka była,  ale nie było wyceny.  Po inwentaryzacji   sprzęt został uszczegółowiony,
nawet karma dla zwierząt znajduje się w tym wykazie. Należy  przekazać stany magazynowe.
Radny Robert Wójcik zapytał, czy fizycznie sprzęt został przekazany i czy jest własnością 
ZUM-u, czy są protokoły przekazania,
Pan  Paweł  Gawroński,  Naczelnik  Wydziału  Spraw  Komunalnych poinformował,  że
sprzęt został fizycznie przeniesiony na stan ZUM.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  zmiany  porządku  obrad
poprzez  wprowadzenie  dodatkowego  projektu  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na
podwyższenie  kapitału  zakładowego  Spółki  pod  firmą  Zakład  Utrzymania  Miasta  spółka
 z ograniczoną odpowiedzialnością w Łowiczu w drodze wniesienia wkładu niepieniężnego
(aportu) i objęciu nowych udziałów,  która będzie rozpatrywana w pkt 8 jako uchwała nr 9.
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18 „za”, 1„przeciw”, 1 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że zmieniony porządek obrad LIX Sesji został
przyjęty większością głosów.

Przewodniczący  Rady Miejskiej poinformował,  że  wpłynęło  pismo Radnego Krzysztofa
Janickiego z dnia 28.06.2018 r.  o wprowadzenie  do porządku obrad dodatkowego projektu
uchwały w sprawie wniesienia skargi do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Łodzi
na rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody Łódzkiego z dnia 13 czerwca 2018 r. stwierdzające
nieważność uchwały Nr LVIII/407/208 Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 24 maja 2018 r.  
w sprawie zmiany nazwy ulicy położonej w Łowiczu obręb Górki.
Odczytał pismo, które stanowi załącznik. 

Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz  zapisy które są w ustawie zostały wykreślone i  nie
zostały wpisane do proponowanego projektu. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  zmiany  porządku  obrad
poprzez  wprowadzenie  dodatkowego  projektu  uchwały  w  sprawie  wniesienia  skargi  do
Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Łodzi na rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody
Łódzkiego z dnia 13 czerwca 2018 r. stwierdzające nieważność uchwały Nr LVIII/407/208
Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 24 maja 2018 r. w sprawie zmiany nazwy ulicy położonej
 w Łowiczu obręb Górki  która rozpatrywana będzie w pkt 8 jako uchwała nr 10.

14 „za”, 6 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że zmieniony porządek obrad LIX Sesji został
przyjęty większością głosów.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej poinformował,  że  wpłynęło  pismo  Radnego  Krystiana
Cipińskiego  z dnia 28.06.2018 r. o wprowadzenie dodatkowego projektu uchwały w sprawie
wprowadzenia  w  miejscu  publicznym  odstępstwa  od  zakazu  spożywania  napojów
alkoholowych.
Odczytał pismo, które stanowi załącznik. 

Radny Robert Wójcik  zapytał czy  uchwała ta była opiniowana przez  Policję i Miejską
Komisję Rozwiązywania  Problemów Alkoholowych.  Obecnie w miastach  wprowadza się
coraz więcej nocnej prohibicji. Widać tu brak konsekwencji, bo w pobliżu  zaproponowanej
lokalizacji będzie budowana” Góra Frajdy” gdzie będą bawić się dzieci.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska merytoryczna dyskusja powinna odbyć
się przy rozpatrzeniu projektu uchwały. 
Radny Krystian Cipiński prohibicja to ograniczanie swobód obywatelskich.  Podobne strefy

i  odstępstwa  wprowadziły miasta: Reda, Warszawa, Opole, Włocławek, Lipno, Goleniowo. 
Radny Mariusz Siewiera ponowił pytanie czy są  opinie tych instytucji .
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta gdy  Radny  złożył interpelację  na poprzedniej
sesji to wystąpiono o te opinie. Nie występowano  w sprawie tego projektu. 
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Radny Robert Wójcik  jest to ważna uchwała, powinna być w tym temacie  opinia Miejskiej
Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Policji  to podstawa jeśli nie  ma  tych
opinii to Rada  nie powinna się tym projektem  zajmować. 
 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  zmiany  porządku  obrad
poprzez wprowadzenie dodatkowego projektu uchwały w sprawie wprowadzenia w miejscu
publicznym odstępstwa od zakazu spożywania napojów alkoholowych, która rozpatrywana
będzie  w pkt 8 jako uchwała nr 11.

11 „za”, 2 „przeciw”, 6 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że zmieniony porządek obrad LIX Sesji został
przyjęty większością głosów.

Ad. 3
Protokół z LVIII Sesji został wyłożony w Biurze Rady Miejskiej oraz na sali obrad. 
Sekretarzem LVIII Sesji był Radny Robert Wójcik. Sekretarz Sesji oraz Radni nie zgłosili
uwag do protokołu. 
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że skoro uwag nie zgłoszono, protokół z LVIII
Sesji został  przyjęty bez zmian.
Protokół z Uroczystej Sesji został wyłożony w Biurze Rady Miejskiej oraz na sali obrad. 
Sekretarzem Uroczystej Sesji był Radny Henryk Zasępa.  Sekretarz Sesji oraz Radni nie
zgłosili uwag do protokołu. 
Radny Robert Wójcik złożył  oświadczenie,  że jako radny że nie był przeciw strefie kibica.
Zacytował fragment swojej wypowiedzi z protokołu z ostatniej Sesji Rady  cyt.” stwierdził, że
jeśli pierwsze inwestycje pokazują że nie ma oferentów to zapewne będą problemy z innymi
przetargami. Szkoda, że nie zmniejszono zadłużenia miasta, deficyt miasta rośnie. Zapytał,
czy konieczne są aż takie wydatki na strefę kibica i  kapsułę czasu.
Burmistrz obiecał dofinansowanie zakupu samochodu dla OSP, a wolnych środków miasto 
nie posiada”.  Uchwała w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok- która 
przesuwała środki na strefę kibica  została przyjęta :cyt. „21 „za”, 0 „przeciw”, 0 
„wstrzymujący””  czyli jednogłośnie. Radny Wójcik również głosował za ta uchwałą. Do 
Internetu został wrzucony filmik z pytaniami Radnego wyrwanych z kontekstu  bez pokazania
głosowania. Jest  to jego zdaniem   zachowanie  obrzydliwe, szczeniackie i wprowadzające 
opinię publiczną w błąd i stąd jego oświadczenie. 
Radny  Krystian  Cipiński poczuł  się   wywołany   wygłoszonym  oświadczeniem.  Radny
Wójcik nie był hura optymistą odnośnie organizacji strefy kibica. To był urywek nagrania  
z sesji która zamieszczona została  w Internecie.  Dziś w kuluarach  Radny powiedział  że cyt.
„pies z kulawą nogą nie przyjdzie na strefę ”. Poprosił o  mniej  uszczypliwości  pod swoim
adresem. 
Radny  Mariusz  Siewiera  widział  ten  filmik,  który   był   od  konkretnego  momentu
wypowiedzi  z  adekwatnym  komentarzem,  że  radny  był  przeciwko.  Trzeba  brać
odpowiedzialność za swoje słowa i czyny.  Czasem należy posypać  sobie głowę popiołem
 i powiedzieć przepraszam. 
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Przewodniczący  Rady  Miejskiej  stwierdził,  że  skoro  uwag  nie  zgłoszono,  protokół
 z Uroczystej Sesji został  przyjęty bez zmian.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej na  Sekretarza  LIX Sesji  Rady Miejskiej  zaproponował
Radnego  Marka Boroskiego, który wyraził zgodę.

Ad. 4
Informacja na temat Zakładu Energetyki Cieplnej spółka z o. o. w Łowiczu.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska gwoli  wyjaśnienia,  informacja  
o działalności spółki  jest tematem posiedzenia Sesji w  miesiącu sierpniu. Na poprzedniej
sesji  Radni  nie  otrzymali  odpowiedzi  na  wszystkie  zapytania  dot.  ZEC.  Poprosił  
o przedstawienie sytuacji spółki.
Pan Robert Florczak Prezes Zakładu Energetyki Cieplnej od  dnia 15 stycznia 2018 roku
jest   prezesem  zarządu  spółki  ZEC,  która  główny  nacisk  kładzie  na  modernizację   
i poszukiwanie nowych źródeł energii.  Sytuacja na rynku paliw wygląda tak, że szuka się
rozwiązań,   które będą dywersyfikować sytuację.  Spółka nie będzie  kierować sloganem  
o braku konkurencji. Podziękował za przygotowanie na dzisiejszą sesję  projektu uchwały  
w sprawie wyrażenia zgody na zamianę działek o którą wnioskował ZEC spółka z o. o.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska z  doniesień  medialnych  wynika  że
poprzedni zarząd nie otrzymał absolutorium za 2017 rok 
Prezes Zakładu Energetyki Cieplnej spółka zamknęła  poprzedni rok stratą w wysokości  
1  000  100  zł  poprzedni   prezes  nie  uzyskał  absolutorium  ponieważ  dwóch  właścicieli
wstrzymało się od głosu. Pytanie dlaczego należy zadać Burmistrzowi.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  zapytał, z czego wynikało wstrzymanie
się od głosu przez Burmistrza.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta od głosu wstrzymał się Prezes  WFOŚ i GW
mający 51%  udziałów w spółce i Burmistrz mający  49% udziałów w spółce  z uwagi na stan
finansowy  spółki i brak działań prezesa. Przy głosowaniu  absolutorium dla  członka zarządu
Jana Tłustwy  głosował za udzieleniem  absolutorium,  był to dobry i wzorowy przedstawiciel
miasta w spółce. 
Radny Mariusz Siewiera  stwierdził, że sukcesem było  wstrzymanie  się od głosu i  to że
nie  głosowano  przeciwko  absolutorium.  Burmistrz  powtarzał,  że  dobrze  układa  się
współpraca z ZEC. Nie wie dlaczego ten temat pojawił się  na dzisiejszej sesji. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska na  poprzedniej  sesji  nie  udało  się
porozmawiać na ten temat.
 Od mieszkańców i z prasy docierają pełne oburzenia informacje, że były prezes ZEC  ma
otrzymać 75 tys. zł  tytułem 3 – miesięcznej pensji i 3-miesiecznej odprawy. 
Zapytał ile zarabia  prezes ZEC . Zarobki świadczą, że jest  to kwota przekraczającą 12,5 tys.
zł.
Radny Krzysztof Janicki zapytał  jakie są  skutki nie udzielenia absolutorium. Czy będzie
wypłacona odprawa dla byłego prezesa ZEC. 
Radny  Robert  Wójcik kto  odpowiada  za  to  że   nie  została   zmieniona   umowa  
o pracę na kontrakt menadżerski. Kto  jest pracodawcą dla prezesa i wiceprezesa spółki. 
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Pan Robert Florczak Prezes Zakładu Energetyki Cieplnej zarobki  poprzedniego  prezesa
znacznie przekraczały kwotę   12 tys. zł . Były Prezes przebywa na zwolnieniu lekarskim
 i jego 80% wynagrodzenie jest wyższe niż  wynagrodzenie obecnego zarządu.  Zarząd spółki
robi wszystko aby ograniczyć koszty odprawy poprzedniego prezesa.  W dniu 28 kwietnia
2017  r.  zgromadzenie  wspólników  zobowiązało  Radę  Nadzorczą  do  zmiany  formy
zatrudnienia.  Nowy Zarząd zawarł z obecnym Prezesem kontrakt menadżerski.   
Radny  Jakub  Wolski  to  Rada   Nadzorcza  była  zobowiązana  aby  zmienić   formę
zatrudnienia na kontrakt menadżerski. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska jakie  skutki  przyniosła  by  zmiana
zatrudnienia na kontrakt menadżerski. 
Pan Robert Florczak Prezes Zakładu Energetyki Cieplnej  głównym skutkiem jest fakt, że
jeśli zostanie  odwołany zarząd to następnego dnia  jego członkowie nie są już pracownikami
spółki.  
O  zmianę  formy  zatrudnienia  ponaglał  Radę  Nadzorczą  WFOŚ  i  GW  i  Miasto.  
Zarząd pracował w niepełnym składzie  przez okres 5 miesięcy, dwukrotnie  nie uczestniczył  
w posiedzeniu członek miasta. 
Radny Jakub Wolski jakie to przyniosło  straty dla spółki.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz  w Radzie Nadzorczej Fundusz Ochrony Środowiska  
 i  Gospodarki  Wodnej  ma  trzech  przedstawicieli,  miasto   ma  dwóch  przedstawicieli.
Przewodniczący   zarządu   jest  z  Funduszu  Ochrony Środowiska   i  Gospodarki  Wodnej.
Prezes ZEC wybierany  jest  przez  Fundusz.  Miasto wybiera  jednego członka zarządu.   
W połowie roku 2017 wiadomo było, że zmieni się Prezes WFOŚ i GW i  wiadomo było że
zmieni się również Prezes ZEC spółka z o. o.
Na wniosek Burmistrza Miasta dla Prezesa i członków Zarządu  miasto przygotowało  projekt
kontraktu.  Z kontraktu wynikało,  że odprawa przysługiwałaby dopiero po przepracowaniu
roku. Poprosił o głos poparcia  za kontraktem Wiceprezesa Stasiaka 
z   WFOŚIGW.  Rada  Nadzorcza  odwlekała  decyzję   i  nie  zostało  to  wykonane,  Miasto
proponowało takie rozwiązanie  aby nie było dużych odpraw. Poinformował, że z dniem
1 lipca  br. odchodzi pan Tomasz Gajdziński ( przedstawiciel miasta ) z zarządu  w ZEC do
innej  pracy.  Prokurentem w ZEC jest  także  pani  księgowa.  Miasto  ma  czas  aby wybrać
swojego przedstawiciela. 
Radny Robert Wójcik  z powyższego wynika że zawiniła rada nadzorcza zaproponował  aby
odprawę  wypłacić i nie ciągać się po sądach bo do tego dojdą jeszcze karne odsetki. 
Radny  Jakub  Wolski  zapytał  czy  przedstawiciele  miasta  w  radzie  nadzorczej  zrobili
cokolwiek, aby zmienić uposażenie prezesa. Czy zasiadanie w radzie  nadzorczej jest płatne
 i w jakiej wysokości.
Pan Robert Florczak Prezes Zakładu Energetyki Cieplnej umowę  o pracę jak i kontrakt
menadżerski  podpisuje z prezesem zarządu przewodniczący rady nadzorczej. Podziękował
za zauważenie pracy ZEC. Poprosił o szybkie uzupełnienie zarządu spółki, który stoi  przed
trudnymi decyzjami, czy  wypłacić  odprawę czy nie wypłacić. Zrobi wszystko aby zatrzymać
środki  w  spółce,   spółka  ma  dużo  wydatków  dot.  inwestycji  aby  bez  udokumentowania
wypłacić komuś 75 tys. zł.
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Radny Mariusz  Siewiera   ZEC zatrudnia  sporo  osób jakie  odprawy są  wypłacane   dla
pracowników  przy ich  zwolnieniu. Ile lat pracował w ZEC  poprzedni prezes zarządu i czy
były wcześniej  pod jego adresem jakieś uwagi.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska różnica między pracownikiem a osobą
która powinna mieć kont menadżerski a nie miała, ma trochę inny kontekst .
Radny Mariusz Siewiera stwierdził, że to co były  prezes sam ze sobą miał podpisać umowę 
o pracę.
Pan  Krzysztof  Kaliński   Burmistrz miasto  ma  jednego  przedstawiciela  w  zarządzie,  
w radzie  nadzorczej jest  Pan Arkadiusz Podsędek i Pan Paweł  Gawroński którzy udzielą
informacji  o  zarobkach  jeśli  nie  są  zastrzeżone  i  dlaczego  temat  był  odwlekany.
 Z Prezesem Wójcikiem współpracowało się trudno. Na Prezesa ZEC został on  wskazany
przez Platformę Obywatelską  i Polskie Stronnictwo Ludowe. Sprawy dot. ZEC najczęściej
omawiano z Panem Janem Tłustwą członkiem Zarządu.
Radny  Robert  Wójcik cieszy  się  że  nowy  Prezes  będzie  podejmował  działania  aby
zatrzymać środki z odprawy w spółce, sam jest  pracodawcą i  nie widzi   takiej możliwości
aby tej odprawy nie wypłacić. 
Radny  Jakub  Wolski stwierdził,  że  Radny  jest   dyrektorem  a  pracodawcą  może  być
przedsiębiorca.
Radny Mariusz Siewiera dyrektor  może być pracodawcą, Przewodniczący Rady  podpisuje
umowę o pracę  burmistrzowi.
Pan Robert Florczak Prezes Zakładu Energetyki Cieplnej prosił  o trochę więcej  wiary.
W ZEC jest zbiorowy układ  prawa pracy i  pracownik otrzymuje przysługującą odprawę.
Prawa pracownicze w ZEC  są  przestrzegane.
Radny Mariusz Siewiera  zapytał ilokrotność wynagrodzenia  jest wypłacana pracownikowi 
w ZEC. 
Pan Robert Florczak Prezes Zakładu Energetyki Cieplnej uzależnione jest to  od stażu
pracy, ostatnio pracownik otrzymał  odprawę w wysokości 28 tys.zł.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poprosił o przygotowanie na sierpniowe
posiedzenie sesji odpowiedzi dla Radnego.
Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik  fakt, że w ZEC  zafunkcjonowały kontrakty to zasługa
Burmistrza  i  członków  Rady  Nadzorczej.  Ustawa  obliguje  do  zawierania  kontraktów
wszystkie spółki skarbu Państwa i spółki samorządu, w których jest udział co najmniej 51% ,
samorząd miasta posiada udziały w wysokości 49% , czyli ustawa  miasta nie obowiązuje.
Gdyby nie działania Burmistrza  nowy zarząd  spółki mógłby  nadal pracować na umowy 
o  pracę.  Głosowania  o  przedłużenie  terminu  nie  było.  Przewodnicząca  rady  nadzorczej
składała do właścicieli  pismo o przedłużenie terminu aż do  momentu  kiedy  prezes został
odwołany.  
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zapytał czy jako przedstawiciele  miasta
próbowali przekonać radę nadzorczą  do wprowadzenia  kontraktu.
Radny Jakub Wolski zapytał czy przedstawiciele miasta   składali wnioski w tej sprawie. 
Pan  Arkadiusz  Podsędek  Skarbnik Miasta  poinformował,  że  wszystko  wypływało
 z  inicjatywy miasta,  projekt  uchwały o kryteriach  oceny pracy rocznej   zarządu,  projekt
kontraktu.
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Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  ponowił  pytanie Radnego Wolskiego
 o wynagrodzenia dla członków rady nadzorczej.
Pan  Arkadiusz  Podsędek  Skarbnik Miasta o  to  należałoby  pytać  Prezesa,  inne
wynagrodzenie  ma  przewodniczący  inne  wiceprzewodniczący  rady  i  inne  wynagrodzenie
mają członkowie.
 Radny  Jakub  Wolski  – poprosił  o  podanie  kwoty  przybliżonej  dla  członków  rady
nadzorczej – przedstawicieli miasta.
Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta   nie będzie odpowiadał tak ad hoc, w radzie
nadzorczej jest również Pan Paweł Gawroński,  który nie jest  osobą publiczną i w świetle
przepisów o RODO  nie wie czy może podać taką informację. Spółka ZEC nie jest spółką
publiczną, prezesi i członkowie rady  nie składają oświadczeń majątkowych. 
Radny Jakub Wolski zapytał   o  zarobki  Skarbnika  Miasta,  który  jest  osobą publiczną  
i składa oświadczenie majątkowe. 
Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta takie oświadczenie znajduje się na  stronie BIP
można sprawdzić, nie pamięta jaka to kwota.
Radny Jakub Wolski  dziwne, że skarbnik  nie pamięta ile zarabia. 
Radny Robert Wójcik  stwierdził, że umowy o pracę w ZEC są  jednak dopuszczalne.
Pan  Arkadiusz  Podsędek  Skarbnik  Miasta  dla  spółki  o  takim  kapitale  jak  ZEC  jak
najbardziej, o tym decyduje właściciel. Fakt, że udało się wprowadzić kontrakt  dla obecnego
zarządu  jest sukcesem miasta. Obecnie trzeba  przepracować  co najmniej rok aby otrzymać
odprawę. 
Radny  Jakub  Wolski  zapytał  ile  miasto  straciło  na  nie  dokonaniu  zmiany   formy
zatrudnienia  i ile należy wypłacić byłemu prezesowi.
Pan  Arkadiusz  Podsędek  Skarbnik Miasta miasto  nic  nie  straciło,  nie  było
dokapitalizowania spółki. Prezes mówił, że jest to kwota około 75 tys.  zł  pójdzie to w koszty
ZEC, niewątpliwie będzie to miało wpływ na wzrost taryfy za ciepło.
Na początku powołania rady nadzorczej  praca w niej   była  bezpłatna.  Za każdym razem
Burmistrz wnioskował żeby rada nadzorcza  zarabiała  mniej jednak polityka WFOŚ i GW
była inna. Ostateczne zdanie  w kwestii wynagrodzeń należy do przedstawiciela Funduszu.
Radny Jakub Wolski chciał  jedynie poznać kwotę.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz był za tym, żeby było oszczędniej w ZEC, proponował
mniejsze premie roczne. Projekt kontraktu wyszedł z miasta, które nie mało  51% udziałów 
w spółce. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  nie zgodził  się z opinią skarbnika że
środki na odprawę to nie środki  miasta. Jego zdaniem środki te zostając w spółce mogły by
pracować dla miasta. Jeśli chodzi o RODO to  Skarbnik i Naczelnik Wydziału są osobami
publicznymi  i  składają  oświadczenie  majątkowe.  Dobrze,  że ta  dyskusja  się  odbyła,  teraz
wiadomo, że to ze strony miasta był pomysł podpisania kontraktu menedżerskiego. Szkoda że
nie udało się tego zrealizować. 
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Ad. 5

1/ Sprawozdanie z wykonania budżetu Gmlny Miasto Łowicz za 2017 rok i informacji 
o  stanie  mienia  komunalnego  Miasta  Łowicza  –  przedstawił  Pan  Krzysztof  Kaliński
Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)

2/  sprawozdanie  finansowego  Gmlny  Miasto  Łowicz  za  2017  rok  –  przedstawił  Pan
Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Ad. 6 Zapoznanie się z opiniami:
1/  Opinię  Regionalnej  Izby Obrachunkowej  o sprawozdaniu  z  wykonania  budżetu  Miasta
Łowicza za 2016 rok – przedstawił Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)
2/ Uchwałę Komisji Rewizyjnej w sprawie wniosku o udzielenie absolutorium – przedstawił
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Radny Krzysztof Janicki.

(stanowi załącznik)
3/  opinię  Regionalnej  Izby Obrachunkowej  o wniosku Komisji  Rewizyjnej  –  przedstawił
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Radny Krzysztof Janicki.

(stanowi załącznik)
4/  opinie  poszczególnych  Komisji  Rady  o  sprawozdaniu  z  wykonania  budżetu  miasta
i sprawozdaniu finansowym za 2016 rok – przedstawili:

Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  –  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Leszek
Plichta.
Opinię Komisji Społecznej - przedstawiła Przewodnicząca Komisji Radna Karina Sędkowska-
Staszewska,
Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta- przedstawił Przewodniczący Komisji Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów-  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zarządził przerwę w obradach od godz.  
14. 00  do godz. 14.20
Po przerwie.

Ad. 7 Dyskusja
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska przedstawił stanowisko Klubu Radnych
Prawa i Sprawiedliwości w sprawie wykonania budżetu za 2017 rok cyt. „Od lat powtarzamy,
że absolutorium jest czymś więcej niż teoretyczną oceną liczb wykazanych w sprawozdaniu 
z  wykonania  budżetu  miasta.  Wszystko  wskazuje  na  to,  że  w  tym  roku  po  raz  ostatni
oceniamy działalność  Burmistrza  Krzysztofa  Jana  Kalińskiego zgodnie  z  tym zwyczajem.
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Ustawa z dnia 11 stycznia 2018 r. o zmianie niektórych ustaw w celu zwiększenia udziału
obywateli  w  procesie  wybierania,  funkcjonowania  i  kontrolowania  niektórych  organów
publicznych wprowadza obok absolutorium obowiązek rozpatrzenia raportu o stanie gmlny
 i podjęcie uchwały w sprawie udzielenia lub nieudzielenia wotum zaufania z tego tytułu.
 Od tej  pory będziemy mogli  rozgraniczyć  procedurę absolutoryjną od oceny działalności
burmistrza. 

Rok 2017 jest  pierwszym,  w którym w pełni  funkcjonuje w pełnym zakresie  od  
1  stycznia  do  31  grudnia  rządowy  program  Rodzina  500+.  Program  był  wielokrotnie
wyróżniany, m.in. Nagrodą Europejskiej Konfederacji Dużych Rodzin (ELFAC) za wybitne
osiągnięcia  w  sferze  prowadzenia  polityki  prorodzinnej,  czy  hiszpańskiej  Platformy  dla
Rodzin. Dziś często jest przywoływany w innych krajach Europy jako modelowe rozwiązanie
i wzór do naśladowania i choć przy jego tworzeniu odzywało się wiele głosów krytycznych
dziś już nikt chyba nie wyobraża sobie,  że program mógłby nie istnieć.  Co ważne z tego
tytułu  do kieszeni  Łowiczan wpłynęło  w 2017 roku ponad 16 mln  złotych.  Te  pieniądze
zasiliły budżety domowe, ale pośrednio także budżet miasta.

Kolejny  rok,  kiedy wzrastają  nam dochody –  dochody  ogółem wzrost  o  6,69  %  
w stosunku do roku 2016. Dochody rosną nieprzerwanie od roku 2013. Porównując kwotę
 z  2013  do  ubiegłorocznej,  nawet  nie  uwzględniając  500+  mamy  wzrost  o  ponad  21%.
Kolejny rok wzrostu dochodów z podatku od osób fizycznych. W ubiegłym roku dochód
 z tego tytułu wyniósł ponad 27 mln zł. Co ciekawe porównując dochody z podatku od osób
fizycznych  z 2010 r.,  kiedy wyniósł  niecałe  17 mln zł.  mamy wzrost aż o 60%. Wzrost  
w  porównaniu  z  ubiegłym  rokiem  dochodów  z  podatku  od  osób  prawnych  –  to  dobra
informacja, bo poprawia się kondycja łowickich przedsiębiorstw. W tym roku to ponad 760
tys. zł, przy 550 tys. w 2016. Ale wciąż brakuje do 832 tys. z roku 2015, czy rekordowej
kwoty  1 447  tys.  zł  z  2014.  Cały  czas  brakuje  w  Łowiczu  miejsca,  gdzie  szczególnie
początkujący przedsiębiorcy znaleźliby pomoc – prawną, księgową, czy choćby powierzchnię
biurową  „na  start”.  Takim  miejscem  mogła  być  nieruchomość  przy  ul.  Kaliskiej  5.  
Pan Burmistrz mówił, że temu miejscu potrzebny jest spokój. Spokój jest, ale pomysłu nie
było, nie ma i nie zanosi się na to, by miał się pojawić. 

Nieco  zaskakujący  jest  wzrost  z  tytułu  opłat  za  wydanie  zezwoleń  na  sprzedaż
napojów  alkoholowych  i  pytanie  –  czy  wynika  ona  wyłącznie  ze  zwiększenia  punktów
sprzedaży alkoholu,  czy  także  kwoty,  jaką  trzeba  za  zezwolenie  zapłacić?  Pytanie  o  tyle
aktualne, że rozgorzała dyskusja na temat ograniczenia sprzedaży alkoholu – już kilka miast
się na to zdecydowało na komisjach także padł taki postulat.  Być może, jeśli chcemy iść  
w  kierunku  ograniczenia  liczby  punktów  sprzedaży  alkoholu  właściwym  będzie
niewydawanie nowych zezwoleń?

Zmalały o ponad 370 tys. wpłaty z jednostek budżetowych. Głównym powodem jest
spadek  o  240  tys.  z  wpływów  z  czynszów  za  lokale  komunalne,  garaże,  dzierżawy
powierzchni  pod  reklamy,  wynajem  sal  konferencyjnych  -  pytanie  z  czego  to  wynika?
Jednocześnie  z  486  tys.  do  430  tys.  zmniejszyły  się  wpływy  ze  sprzedaży  biletów
autobusowych.  Biorąc  pod  uwagę  koszty  utrzymania  Miejskiego  Zakładu  Komunikacji
wynoszące ponad 2,5 mln zł kwoty uzyskiwane z biletów tylko w mniej niż 1/5 rekompensują
koszty miasta.  Aby przedstawić sprawę bardziej  obrazowo, można stwierdzić że kwota ze
sprzedaży nie  rekompensuje  nawet  kosztów zakupu paliwa,  który wynosi  ponad 670 tys.
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Biorąc  pod  uwagę  koszty  obsługi,  kontroli,  druku  biletów,  chyba  czas  najwyższy,  aby
wzorem wielu  innych  polskich  miast  wprowadzić  darmową  komunikację  autobusową dla
mieszkańców  miasta?  Jeśli  jesteśmy  już  przy  temacie  MZK  pragniemy  przypomnieć  
o  niezrealizowanym  wciąż  pomyśle  dostosowania  rozkładu  jazdy  do  rozkładu  jazdy
pociągów, albo przynajmniej stworzenia jednej linii, która rano dowoziłaby mieszkańców pod
dworzec, a wieczorem – rozwoziła do domów. 

Rok 2017 był kolejnym, w którym miasto zdecydowało się na pomoc repatriantom –
była to kwota 96 tys. zł i jak zwykle chcemy podziękować Panu Burmistrzowi za to działanie.

 Nie zrealizowano zaplanowanych dochodów ze sprzedaży majątku. W sprawozdaniu
prezentuje  to  się  nie  najgorzej,  bo  zrealizowano  97,3%,  ale  porównując  z  budżetem
uchwalonym 29 grudnia 2016 r., gdzie zaplanowano ze sprzedaży majątku dochód 2 mln zł
okazuje się, że uzyskano niecałą połowę kwoty pierwotnie planowanej.

Bardzo cieszy realizowanie projektów unijnych – projekt autobusowy i modernizacja
oczyszczalni.  Imponująco  wygląda  parking  przed  dworcem,  mimo  dość  niefortunnego
projektu jeśli chodzi np. o przejścia dla pieszych przed dworcem. Nie mniej jednak dodany do
remontu  peronów, budowy wiaduktu i  dróg dojazdowych i  planowanego remontu  dworca
sprawia, że buduje nam się piękny kawał Łowicza. Szkoda, że nie udało się w 2017 roku
wykorzystać w całości wydać zaplanowanych kwot – zaplanowano 3,8 mln, wydano 2,2 mln
zł. 

Rosną dochody, ale rosną także wydatki – o 13 % w porównaniu do roku 2016. Rok
2017  zakończyliśmy  z  deficytem,  ale  co  ciekawe  jest  to  od  2010  roku  dopiero  3  rok  
z deficytem. Słuszna zatem była polityka oszczędzania w ostatnich latach, po to by zwiększać
możliwości  pozyskiwania  środków  zewnętrznych,  kiedy  jest  taka  możliwość.  2017  był
rokiem inwestycyjnym. Nie chcemy debatować na ile było to spowodowane otwarciem worka
pieniędzy unijnych a na ile zbliżającymi  się wyborami.  Wraz z dużymi  wydatkami spada
nadwyżka operacyjna a co za tym idzie - także indywidualny wskaźnik zadłużenia. Wzrosło
zadłużenie, które jest największe od 2014 roku, ale bezpieczne – o ponad 10% niższe niż  
w  2011  roku,  kiedy  wyniosło  ponad  30%.  Jednocześnie  niepokojące  jest  także  niemal
podwojenie kosztów obsługi długu publicznego – z 315 do 605 tys. zł.

Zawsze duże emocje wzbudzają wydatki na administrację – te wzrosły o nieco ponad
6% do niemal 8,2 mln zł, ale biorąc pod uwagę niskie bezrobocie i fakt że mamy sytuację
tzw.  rynku  pracownika  uzasadniony  jest  wzrost  wynagrodzeń,  szczególnie  jeśli  są  one
powiązane  z  dobrze  wykonaną  pracą.  Jednocześnie  coraz  trudniej  znaleźć  dobrego
pracownika, szczególnie za niską pensję. Trzeba przyznać, że urzędy jednostek samorządu
terytorialnego  (i  jest  to  tendencja  widoczna  w  całej  Polsce)  przestały  być  atrakcyjnym
pracodawcą. 

Niczym niekończąca się opowieść trwa spór sądowy ze Związkiem Międzygmlnnym
Bzura. Coraz większe problemy Związku z budową zakładu utwierdzają w przekonaniu, że
wyjście z niego było dobrym rozwiązaniem. Szkoda jednak, że nastąpiło to tak późno. Co
bardziej niepokojące - trudno dostrzec alternatywę. 

Cieszymy się, że wreszcie udało się zrealizować Skwer Ofiar Katastrofy Smoleńskiej.
Choć miejsce jest skromne, to zbudowane za rozsądne pieniądze, co przy rosnącej atmosferze
jest dobrym rozwiązaniem.

12



W coraz bardziej dramatycznym stanie jest miejski basen zupełnie odstający od tych,
które funkcjonują w ościennych miastach. Od kilku lat apelujemy o jego modernizację, lub
budowę nowego basenu. Jest jeszcze inna niezbędna inwestycja, która czeka na realizację –
budowa nowego żłobka, żłobka z prawdziwego zdarzenia. Ostatnie wydarzenia pokazały jak
ważna jest to inwestycja dla miasta. 

Cieszy  nas  ruszająca  modernizacja  targowiska  miejskiego,  o  co  wielokrotnie
prosiliśmy.  Cieszymy  się,  że  Burmistrz  spogląda  na  nas  z  bilbordów  i  informuje  
o szczegółach tej inwestycji.

W  ubiegłym  roku  przy  absolutorium  powiedzieliśmy:  miasto  zapomniało  chyba  
o  rewitalizacji  Starego  Rynku  -  miasto  wydało  pieniądze  na  nagrody,  tymczasem  nie
wiadomo  co  dalej  z  najbardziej  reprezentacyjnym  miejscem  Łowicza.  Dziś  możemy  to
powtórzyć, jednak bez słowa „chyba”. Miasto zapomniało o rewitalizacji Starego Rynku.

Szkoda, że remontu nie doczekał się plac zabaw na Błoniach - jego stan z roku na rok
jest coraz gorszy i chyba dobrze byłoby pochylić się nad tym problemem.

W trakcie  realizacji  jest  rządowy program Mieszkanie  Plus.  Pytanie  na jakim jest
etapie? Są pierwsze gmlny, gdzie mieszkańcy otrzymali klucze od swoich mieszkań.
Z jednej strony rok 2017 był taki, jakiego się spodziewaliśmy – proinwestycyjny, z rosnącym
zadłużeniem,  ale  i  rosnącymi  dochodami.  Z drugiej  coraz więcej  spraw jest  niepotrzebnie
odkładanych „na później”.  Być może przerastają one możliwości  Pana Burmistrza.  Mamy
nadzieję że dzisiejsze głosowanie będzie impulsem do bardziej energicznych działań”.

Radny Robert Wójcik przedstawił swoją ocenę wykonania budżetu za 2017 rok 

cyt. „ Ocena wykonania budżetu za 2017 rok

Na posiedzeniach komisji stałych mówił Pan Burmistrz, że rok 2017 był rokiem do-
brym, że wykonano szereg inwestycji,  że miasto jest przyjazne szkołom, że złożono wiele
wniosków o dofinansowanie ze środków zewnętrznych. Mówił Pan również, że szeregu inwe-
stycji nie wykonano, gdyż brak było oferentów i rąk do pracy w budownictwie. Żałował Pan ,
że ul. Kopernika nie wykonano w roku ubiegłym. Stwierdził Pan też, że ocenia się Pana rów-
nież przez liczbę popełnionych błędów.
Ze zdziwieniem przyjąłem stwierdzenie, że w roku ubiegłym oszczędzano pieniądze na wkła-
dy własne do projektów z dofinansowaniem unijnym. Obecna perspektywa unijna obejmuje
lata 
2014 -2020, więc to właśnie w latach 2017-2019 jednostki samorządu terytorialnego będą in-
westować najwięcej.

Zwrócić należy uwagę na to, że pomimo kilkunastu - kilkudziesięciu zmian w budże-
cie nie wykonano dochodów ogółem miasta. Z planowanych 117 mln 469 tys. zł wykonano
115 mln 704 tys. złotych tj. 98,5%, a dochody majątkowe zostały wykonane tylko na pozio-
mie 67,3% tj. na kwotę 3 mln 539 tys. złotych. Wynika więc z tego, że dochody ogółem nie
zostały wykonane na kwotę 1 mln 765 tysięcy złotych, w tym dochody majątkowe na kwotę 1
mln 734 tysiące złotych.

Dobrze, że udział w podatkach od osób fizycznych PIT został wykonany na poziomie
100,8% . Z tego tytułu do kasy miasta wpłynęło o ponad 200 tysięcy złotych więcej niż plano-
wano, natomiast martwi, że podatek od osób prawnych CIT został wykonany na poziomie
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93,1%. Świadczy to o tym, że kondycja finansowa łowickich firm nie jest zbyt dobra. Plan
wynosił 820 tysięcy złotych, a wykonanie lekko ponad 763 tysiące złotych. Nie wykonano tu
dochodów w wysokości ponad 56 tysięcy złotych. Dodać należy, że były już takie lata, gdzie
dochody z podatku CIT w naszym mieście wynosiły prawie 1,5 mln złotych.

Jeśli chodzi o wydatki ogółem to zostały one wykonane na poziomie 94,7%. Z kwoty 
127 mln 052 tysiące złotych wykonano tylko 120 mln 332 tysiące złotych. Nie wykonano za-
planowanych wydatków na kwotę 6 mln 720 tysięcy złotych, stąd też prawie 5 mln wolnych
środków w tym roku. W tym momencie trzeba powiedzieć, że niepotrzebne było zaciąganie w
związku z tym tak dużych kredytów, gdyż rzeczywisty deficyt był dużo mniejszy od planowa-
nego.

Analizując wydatki należy stwierdzić, że wydatki inwestycyjne zostały wykonane tyl-
ko na poziomie 84,5%. Z planowanej kwoty ponad 20 mln 814 tysięcy

złotych wykonano lekko ponad 17 mln  585 tysięcy złotych.  Nie wykonano inwestycji  na
kwotę ponad 3 mln 229 tysięcy złotych.

Jeśli chodzi o wydatki inwestycyjne to mam wrażenie, że Pan Burmistrz wpadł tu w
sidła radnych koalicji rządzącej. Po raz kolejny znalazły się w planie inwestycyjnym takie,
które nie są wykonywane od lat jak ścieżka pieszo - rowerowa przy ul. Arkadyjskiej, Chabro-
wa, Dolna czy Lokalna. Po co wpisywać tą czy inna inwestycję jeśli z góry wiadomo, że znaj-
dzie się ona w innym większym projekcie z dofinansowaniem zewnętrznym, czy też miasto
nie jest właścicielem gruntów pod drogę. Wiele razy prosiłem o to, by takich inwestycji do
planu nie wpisywać.

W ubiegłorocznym planie inwestycyjnym był ogromny galimatias. Część inwestycji
 z tego planu wypadła, część inwestycji została do niego w okresie roku wpisana, czę-

ści nie udało się zrobić, bo nie było oferentów bądź oferty które wpłynęły znacznie przewyż-
szały zarezerwowane na nie środki finansowe a część została przeniesiona na 2018 rok do
wydatków niewygasających.

I tak - na modernizację targowicy miejskiej planowano wydać 200 tysięcy złotych,
 a wydatkowano tylko lekko ponad 62 tysiące złotych. Na Komisjach mówił Pan, że będzie
ubiegał się o pozyskanie środków zewnętrznych na tę inwestycję. Takie miasta jak Rawa Ma-
zowiecka, Sieradz czy Krośniewice otrzymały dofinansowanie. Niestety Łowicz o takie dofi-
nansowanie  nie  występował,  a  zamiast  tego  mamy  tablice  i  banery  o  „targowisku  XXI
wieku.". Trzeba było jeszcze na nich dopisać że już w poprzednich kadencjach radni prosili 
o modernizację targowicy, ale lepiej później niż wcale. Ciekaw jestem ile te tablice kosztowa-
ły? Na wniosek transportowy wydatkowano prawie 2,4 mln złotych przy planie 
4 mln 375 tysięcy złotych. W tym miejscu trzeba podkreślić, że  w grudniu 2016 roku, gdy
przyjmowany był budżet na 2017 rok plan ten wynosił ponad 9 mln 897 tysięcy złotych. Gdy-
byśmy wzięli pod uwagę tą liczbę to plan w tym zakresie byłby wykonany tylko w 24%. Jeśli
chodzi o budowę wiaduktu i dróg dojazdowych wraz z infrastrukturą towarzyszącą plan na
koniec 2016 roku wynosił 7 mln 400 tysięcy złotych . Po zmianach wzrósł do kwoty 7 mln
990 tysięcy złotych. Na budowę Niciarnianej i Polnej początkowo zaplanowano kwotę 1,4
mln złotych. Ona w rzeczywistości wzrosła do kwoty
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 1 mln 874 tysiące złotych. W 2017 roku zabezpieczyliśmy kwotę 150 tysięcy złotych na Dol-
ną i Lokalną. Już wiemy, że na pewno ulica Lokalna nie będzie wykonana, gdyż nie ma upo-
rządkowanych stanów prawnych. Na wykonanie Dolnej zostały w 2017 roku ogłoszone 
3 przetargi - nie wybrano wykonawcy. Osobiście bardzo boli mnie to, że plan na dokumenta-
cję dróg gmlnnych został wykonany tylko na poziomie 6,31%. Z planu wynoszącego 35 tysię-
cy złotych wykonano lekko ponad 2 tysiące 200 złotych. Dla przypomnienia dodam, że po-
czątkowo mieliśmy zarezerwowane na to zadanie 70 tysięcy złotych-Wykonanie w stosunku
do pierwotnego planu wyniosłoby tylko 3,15%. Czy nie są nam obecnie potrzebne dokumen-
tacje na budowę, czy też modernizację dróg???? W tym kontekście wspomnieć należy o ul.
Czajki, Lnianej, Dziewiarskiej itd.. Przecież ulice te w bliższej czy też dalszej perspektywie
muszą być zrobione!!! Po co było planować w grudniu 2016 roku 100 tysięcy złotych na ul.
Chabrową, czy też 40 tysięcy złotych na ścieżkę pieszo - rowerową na ul. Arkadyjską. Podob-
nie nie wykonano termomodernizacji Przedszkola nr 5, na które początkowo przeznaczyliśmy
kwotę 300 tysięcy złotych.

Jeśli chodzi o modernizację budynku przy ul. Żabiej plan na 31.12.2016 r. na tę inwestycję
wynosił 300 tysięcy złotych. Planowano również 100 tysięcy pożyczki z WFOŚiGW. Ogło-
szono przetarg a złożona oferta była o 300 tysięcy wyższa od zaplanowanych środków finan-
sowych. Zrezygnowano z wykonania tej inwestycji, gdyż po prostu nie mieliśmy na nią pie-
niędzy.

Miasto zapłaciło kolejną ratę za Kaliską 5 w kwocie 700 000 złotych. Dziwi mnie to,
że brak jest jeszcze kompleksowego pomysłu na Kaliską 5. Pojawił się co prawda pomysł
utworzenia Centrum Usług Społecznych, ale do realizacji jeszcze daleka droga.

Negatywnie oceniam rezygnację z pomysłu modernizacji budynku mieszkalnego przy
ul. Akademickiej.  Przypomnę, że na to zadanie planowaliśmy wydać 400 tysięcy złotych .
Przy tak dużym popycie na mieszkania socjalne i możliwość pozyskania pieniędzy z Banku
Gospodarstwa Krajowego inwestycja  ta powinna być  zrealizowana.  Wczoraj  był  reportaż  
o nowo oddanych blokach w Białej Podlaskiej w ramach programu Mieszkanie+. Oddano tam
do użytku 187 mieszkań. Czynsz za 1 m wynosi 13,75 zł. Za mieszkanie 51 metrowe trzeba
zapłacić 700 złotych czynszu i okazuje się, że ani złotówka z tego czynszu nie idzie na wykup
tego mieszkania, w ogóle nie są znane jeszcze zasady spłaty tych mieszkań. Ponadto dopusz-
cza się tutaj  eksmisję  na bruk bez wyroku sądowego, gdy wynajmujący nie będzie płacił
czynszu przez 3 miesiące. A największym kuriozum moim zdaniem jest tworzenie spółki do
zarządzania  tymi  mieszkaniami.  W  Łowiczu  będzie  musiała  powstać  do  zarządzania  97
mieszkaniami. Przecież duża część z tych wysokich opłat czynszowych będzie szła na utrzy-
manie tej spółki, nie mówiąc o tym, że posadę w tych spółkach mogą znaleźć „znajomi króli-
ka". Przecież to kupy się nie trzyma.

Na wykup gruntów przeznaczamy od wielu lat 1,5 mln złotych. Plan w tym zakresie
został wykonany w roku ubiegłym na kwotę 1 mln 163 tysiące złotych tj. tylko 77,58%.

Martwią mnie także pogłoski o problemach z modernizacją oczyszczalni ścieków. Pan
Burmistrz mówił na Komisjach, że są problemy z pracownikami, że stal podrożała o 20%, że
wykonawcę wybrała  miastu  Krajowa Izba Odwoławcza.  Widać,  że są problemy,  dlatego  
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w tym miejscu należy zadać pytanie, czy wykonanie tej inwestycji nie jest zagrożone? Czy
firma jest w stanie dotrzymać planu rzeczowo-finansowego i terminów?. Sygnały, które do-
chodzą do nas są bardzo niepokojące!!! Przypomnę tylko, że plan na to zadanie początkowo
wynosił 7 mln 984 tysiące złotych. Po zmianach zostało tylko niecałe 445 tysięcy złotych. W
roku  ubiegłym  otrzymaliśmy  na  tą  inwestycję  dotacja  celową  w  kwocie  
218 tysięcy złotych

W roku ubiegłym nie wykonaliśmy schroniska dla zwierząt (plan wynosił 50 tysięcy
złotych), a jeśli chodzi o most na Otolance wykonano tylko projekt i uzyskano pozwolenia.
Pierwotnie plan na tą inwestycję wynosił 50 tysięcy złotych Wykonano tylko 5 tysięcy 805
złotych. Nie wykonano także ani złotówki z planowanych 60 tysięcy złotych na budowę bu-
dynku zaplecza stadionu przy ul. Starzyńskiego -dokumentacja.

Jednak przykładem zupełnego zlekceważenia Rady był inwestycja pod nazwą budowa
skweru Ofiar Katastrofy Smoleńskiej. Na ten cel zarezerwowano w budżecie 55 tysięcy zło-
tych. Ze zdziwieniem przyjąłem wówczas medialną informację, że Pan Burmistrz nie mając
zgody radnych podpisał umowy z dwiema firmami, które miały wykonać tą inwestycję za 173
tysiące złotych. Pamiętam, jak chciano przemycić w załączniku do zmiany budżetu na 2017
rok kwotę 175 tysięcy złotych.. Jestem ciekaw kto Panu podpowiedział takie rozwiązanie??.
A podpisanie umowy przed dokonaniem zmian w budżecie to ewidentne złamanie dyscypliny
finansów publicznych. Potem musiał Pan to wszystko odkręcać.

Z  materiału  wynika,  że  miasto  wydało  na  koszty  postępowania  sądowego  
i  prokuratorskiego  kwotę  ponad  75  tysięcy  złotych.  Wydatki  te  dotyczą  opłat  sądowych
w sprawach przeciwko Związkowi Międzygminnemu „Bzura" o zwrot wkładu członkowskie-
go. W tym miejscu należy zadać pytanie Panu Burmistrzowi, czy zna wyrok sądu wobec gmi-
ny  Głowno  -  która  musi  zapłacić  związkowi  zaległe  składki  wraz
 z odsetkami. Warto poszerzyć to pytanie o to, czy miasto ma jakikolwiek pomysł na zagospo-
darowanie odpadów, gdyż z materiały wynika, że miasto dołożyło w ubiegłym roku ponad
400 tysięcy złotych do odbioru odpadów komunalnych. Co się dzieje z nowym przetargiem i
czy mieszkańcy będą więcej płacić za wywóz odpadów?.

W tym miejscu należy także wspomnieć o Zakładzie Utrzymania Miasta - nowo po-
wołanej  spółce  z  o.o.  do  której  miast  wniosło  wkład  na  pokrycie  kapitału  zakładowego  
w kwocie ponad 100 tysięcy złotych. Spółka miała działać za 2-3 miesiące, a póki co mamy
koniec czerwca, a Pan Burmistrz mówi, że spółka jest jeszcze w rejestracji. Przecież ta spółka
miała wykonywać remonty dróg i drobne inwestycje na rzecz miasta. Do tego trzeba dodać,
że te 100 tysięcy złotych to kropla w morzu potrzeb. Aby patrzeć jak Pan Burmistrz     
w najbliższym czasie zaproponuje znaczne dokapitalizowanie spółki. W tym miejscu należy
zadać pytanie - czy wniesiony aportem sprzęt jest już własnością spółki, bo z informacji, któ-
re do mnie dotarły to są z tym jakieś problemy.

Szanowni Państwo!!!!

Na posiedzeniach Komisji Pan Burmistrz powiedział,  że miasto dobrze funkcjonuje
we wszystkich dziedzinach.  Mówiliśmy i  pochwaliliśmy wydatki  na łowicką oświatę.  Nie
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sposób  jednak  zgodzić  się  ze  stwierdzeniem,  że  bezboleśnie  przeprowadziliśmy  reformę
oświaty. Przecież na odprawy emerytalne (nieplanowane wcześniej) musieliśmy wyasygno-
wać bardzo dużo pieniędzy własnych, a najtrudniejszym rokiem zmian w systemie oświaty
będzie rok przyszły. Przestaną już fizycznie funkcjonować gimnazja, więc kolejni nauczyciele
mogą być zwalniani lub mogą mieć znacznie obniżone pensum godzin.

Oświata i wychowanie oraz edukacyjna opieka wychowawcza pochłonęła w roku ubiegłym
ponad 32,3% wszystkich wydatków tj. prawie 39 milionów złotych. W tym roku zmieniliśmy
regulamin wynagradzania nauczycieli,  wprowadziliśmy podwyżki  więc można spodziewać
się, że wydatki na oświatę mogą przekroczyć 40 milionów złotych, przy subwencji oświato-
wej i równoważącej wynoszącej 19,5 miliona złotych. Jednak zawsze tego wydatku broniłem
i bronił będę nadal, gdyż uważam, że wydatek na edukację dzieci i młodzieży jest wydatkiem
najważniejszym.

W pomocy społecznej mamy w rozdziale - zasiłki stałe zwrot kwoty 9 tysięcy 790 zło-
tych stanowiący zwrot dotacji z lat  ubiegłych wykorzystanej niezgodnie z przeznaczeniem
oraz w rozdziale świadczenia rodzinne, świadczenia z funduszu alimentacyjnego oraz składki
na ubezpieczenia emerytalne i rentowe z ubezpieczenia społecznego w wydatkach związa-
nych z realizacją zadań statutowych zwrot dotacji oraz płatności wykorzystanych niezgodnie 
z przeznaczeniem lub wykorzystanych z naruszeniem procedur pobranych nienależnie lub  
w nadmiernej wysokości w kwocie ponad 19 tysięcy 300 złotych i odsetki od dotacji oraz
płatności wykorzystanych niezgodnie z przeznaczeniem lub wykorzystanych z naruszeniem
procedur pobranych nienależnie lub w nadmiernej wysokości w kwocie ponad 2,5 tysiąca zło-
tych. Zapłatę tych odsetek wytknęła Burmistrzowi w swojej uchwale Regionalna Izba Obra-
chunkowa w Łodzi w sprawie opinii dotyczącej sprawozdania z wykonania budżetu za 2017
rok.

W pozostałej działalności w rozdziale 75095 wykonano tylko 42% planu. Z kwoty po-
nad 652 tysiące złotych została wykonana kwota w wysokości lekko ponad 280 tysięcy zło-
tych.
 W wydatkach związanych z realizacją zadań statutowych mamy wydatki na dokumentację
aplikacyjną pod kątem uzyskania dotacji UE na rozwój turystyki w kwocie prawie 8 tysięcy
złotych i kwotę prawie 20 tysięcy złotych na opracowanie wniosku o dofinansowanie projektu
„Po nitce z Łowicza.  Wsparcie eksportu branży włókienniczej".  Do tej pory myślałem, że
wnioski są wykonywane we własnym zakresie przez pracowników Urzędu Miejskiego.

W tym miejscu wspomnę także o głosowaniu na inwestycje w ramach budżetu obywa-
telskiego na 2018 rok. Przecież to co się działo w głosowaniu na Przedmieściu było delikatnie
mówiąc bardzo smutne. Okazało się, że regulamin głosowania jest dziurawy jak szwajcarski
ser i stał się elementem antagonizowania ludzi, a tak być nie powinno.

Z informacji dotyczącej realizacji planu przez zakład budżetowy tj. ZUK wynika, że
przychody  zostały  wykonane  tylko  w  83,26%.  Z  kwoty  planowanej  na  lekko  ponad  
16 milionów 800 tysięcy złotych wykonano tylko lekko ponad 14 milionów. Nie wykonano
przychodów na kwotę ponad 2 miliony 800 tysięcy złotych.
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Wydatki zostały wykonane w 89,1%. Z planowanej kwoty ponad 15 milionów 770 ty-
sięcy złotych wykonano 14 milionów 054 tysiące złotych. W roku ubiegłym wydatki (bez od-
pisów amortyzacyjnych od środków trwałych sfinansowanych środkami własnymi) były 
o 42 tysiące złotych większe od przychodów!!!!

Podsumowanie!!!
Kończy się obecna kadencja Rady Miejskiej więc moje podsumowanie będzie miało

nieco inny charakter. Zacznę od pochwał - gratuluję Panu Burmistrzowi wydatków na łowic-
ką oświatę. Nie sposób tutaj nie wspomnieć o wiadukcie i drogach dojazdowych oraz środ-
kach zewnętrznych pozyskanych na wniosek transportowy i modernizację oczyszczalni ście-
ków, choć z tą inwestycją dzieje się coś niedobrego. Ciekaw jestem, czy firma realizująca ten
projekt nie będzie negocjować z miastem zwiększenia kwoty za jej realizację. Gratuluję rów-
nież pozyskania środków w ramach programu „Niska emisja" i „Po nitce z Łowicza. Wspar-
cie eksportu branży włókienniczej".

Zawsze mówiłem,  że napisanie  wniosku to rzecz najprostsza.  Najgorsza sprawa to
jego realizacja i rozliczenie finansowe. Tutaj należą się Panu Burmistrzowi i pracownikom
ogromne gratulacje.

Szkoda, że nie przeszedł wniosek geotermalny.  To mogło być koło zamachowe do
rozwoju społeczno - gospodarczego Łowicza, ale rozumiem, że w tym zakresie Pan Burmistrz
nie złożył jeszcze broni.

Negatywnie oceniam także zaniechanie działań związanych z rewitalizacją miasta po-
mimo dużych kwot jakie ponieśliśmy na odpracowanie programu rewitalizacji, powołanie ko-
misji rewitalizacyjnej czy też nagrody w konkursie na projekty związane z rewitalizacją mia-
sta. Zostało wydane grubo ponad 100 tysięcy złotych, a nie ma żadnych efektów.

Należy zauważyć, że kondycja łowickich firm nie jest najlepsza. W mieście brakuje
uzbrojonych terenów inwestycyjnych i generalnie nowych inwestycji, które tworzyłyby nowe
miejsca  pracy.  Dlatego  oddanie  terenów  po  byłej  jednostce  wojskowej  w  prywatne  ręce
 i kapitulacja miasta w tym zakresie  było błędem, strategicznym. W związku z tym, że dla
tego terenu miasto nie miało opracowanego planu zagospodarowania przestrzennego dziś in-
westorzy  budują  tam  właściwie  wszystko  co  chcą  wybudować  (warunki  zabudowy).  
Te duże markety muszą spowodować upadek małych, rodzinnych sklepików dających utrzy-
manie całym rodzinom.

Nadal nie mamy kompleksowego pomysłu na zagospodarowanie obiektu przy Kali-
skiej 5. Chcemy tam utworzyć Centrum Usług Społecznych - ale do finału jeszcze daleka dro-
ga.

Miasto dokłada do gospodarki śmieciowej. Prawdopodobnie mieszkańcy naszego mia-
sta będą płacić dużo więcej za wywóz śmieci. Nadal „wisi" sprawa Związku „Bzura". Cieka-
we, czy tak jak gmina Głowno nie będziemy musieli zapłacić Związkowi zaległych składek
wraz z karnymi odsetkami. Przecież tutaj także utopiliśmy ponad 1,5 mln złotych.
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Analizując ubiegłoroczne wykonanie planu inwestycyjnego należy stwierdzić, że re-
alizacja tegorocznego stoi również pod dużym znakiem zapytania. Brak oferentów czy też
oferty znacznie przewyższające zaplanowane na poszczególne inwestycje kwoty dają się we
znaki wszystkim samorządom, nie tylko Łowiczowi.

Będzie  konieczne  znaczne  dokapitalizowanie  Zakładu  Utrzymania  Miasta.  Spółka,
która miała zacząć działać w przeciągu  2 - 3  miesięcy nie została jeszcze zarejestrowana  
i nie wiadomo, czy wniesiony aportem sprzęt jest już własnością spółki.

Na końcu jako nie  totalna  nie  zadziorna,  merytoryczna,  rzeczowa,  zaangażowana  
i oddana miastu opozycja powiem, że jestem zdziwiony tym co dzieje się z koalicją rządzącą
miastem, ba, należy zadać pytanie, czy ona jeszcze w ogóle istnieje? Niektórzy radni chcieli-
by być i w koalicji i w opozycji jednocześnie. Przestrzegam - nie uciekniecie od odpowie-
dzialności za 12- letnie współrządzenie miastem. Powiem tylko tyle, że Burmistrz nie zasłu-
guje na takie traktowanie”.
Radna Zofia Wielemborek przedstawiła swoje stanowisko dotyczące budżetu skupiając się
na faktach, cyfrach, sprawozdaniu oraz wszystkim tym co się wydarzyło w mieście przez cały
2017 rok.  Opinia  Regionalnej  Izby Obrachunkowej w sprawie sprawozdania z  wykonania
budżetu jest pozytywna, a kwota 2 215,34 zł w stosunku do całego wykonania wydatków
120 332 603,15 zł to ułamkowa cześć całej kwoty. Poszczególne komisje również pozytywnie
zaopiniowały budżet. Po wykonaniu zadania, każdy może dojść do konsensusu, że coś zostało
zrobione  nie  tak,  coś  można  byłoby  zmienić  lub  zrobić  więcej  tak  jak  w  przypadku  ul.
Kopernika.  Budżet  został  wykonany.  Wszystkie  jednostki  otrzymały  środki  na  swoją
działalność. Miasto nie ma zobowiązań wymagalnych. Rok ubiegły był trudny dla reformy
oświaty. Wszystkie tematy związane z oświatą zostały pozytywnie rozpatrzone przez komisje,
a  także  przez  Radę Miejską.  W 2017 roku do wydatków oświaty  miasto  dołożyło  swoje
środki.  Zwróciła  się  z  prośbą  do  Pana  Burmistrza,  aby  przeprowadzać  rozmowy  
z nauczycielami i przedstawicielami ZUS żeby jak najmniej nauczycieli straciło swoją pracę.
Budżet obywatelski  w 2017 roku to  brak oferentów, wysokie ceny pomimo tych problemów
inwestycje te zostały wykonane. 
Poinformowała,  że  będzie  głosować  za  udzieleniem  absolutorium  dla  Burmistrza.
Pogratulowała Burmistrzowi, Skarbnikowi, Sekretarzowi oraz wszystkim pracownikom.
Radny Mariusz Siewiera zgodził się z opiniami przedstawionymi przez Przewodniczącego
Rady  Michała  Trzoskę  i  Radnego  Roberta  Wójcika  dotyczącymi  wykonania  budżetu.
Oceniając Burmistrza oceniamy całą koalicję rządzącą w mieście od 12 lat.  Sprawozdanie
z wykonania budżetu to zupełnie inny budżet niż budżet przyjmowany w poprzednim roku,
w którym wydatki inwestycyjne miały wynosić 32 mln. zł, po kilkunastu zmianach w ciągu
roku jest to kwota 17 500 000 zł.
 Zapomniano o  nieruchomości na ul. Kaliskiej 5, na którą nie było żadnego pomysłu. Pomysł
pojawił się dopiero w tym roku, a obecny rok nie podlega to ocenie. Miejski Ośrodek Pomocy
Społecznej nie czerpie z Unii Europejskiej, nie realizuje programów związanych z polityką
społeczną  nie  wykorzystuje  środków zewnętrznych.  Wykonanie  planu  finansowego  przez
Zakład Usług Komunalnych,  po raz kolejny są to olbrzymie środki na rachunku bankowym
ponad 3,5 mln na koniec roku. Prosił wcześniej  o program inwestycyjny ZUK-u na rok 2017,
ponieważ w sprawozdaniu  kwota  środków obrotowych jest  dużo niższa.  Nie otrzymał  tej
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informacji. Poziom wykonania planu finansowego jego zdaniem jest przerażający. Planowane
przychody  odnośnie  ZUK-u  to  19 200 000  zł,  natomiast   wykonanie  16 632  000  zł.
Niepokojące jest również to co się dzieje ze spółką Zakład Utrzymania Miasta. 
W momencie, kiedy Pan Burmistrz wycofywał uchwałę o powołaniu spółki na Kaliskiej 5
twierdził,  że  wyleczył  się  ze  spółek.  Jak widać  nowa spółka  powstała  i  jest  konieczność
wnoszenia dodatkowego kapitału do tej  spółki. W grudniu 2017 roku miało być wszystko
przemyślane, plan działania miał być gotowy, niestety nie jest to zrobione do końca. Szkoda
nieruchomości na ul.  Kaliskiej 5 na której przez tyle lat nic się nie dzieje. Wykup gruntów na
które  było  planowane  1,5  mln  nie  został  zrealizowany  w  tej  wysokości.  Zapomniano  
o  rewitalizacji  Starego  Rynku  w  ubiegłym  roku.  Nie  będzie  głosował  za  udzieleniem
absolutorium dla Burmistrza.
Radny Jakub Wolski nie prawdą jest to co mówi Radny Robert Wójcik i Mariusz Siewiera,
Radni  nie  są  od  oceniania  koalicji.  Inwestycje  w  mieście  są  przesuwane  z  roku  na  rok.
 W grudniu 2016 roku rozpoczęła się inwestycja w ul. Słowackiego. Podjęto prace remontowe
nawierzchni ulicy i mimo próśb oraz pism mieszkańców tej ulicy prac nie zakończono do
dzisiaj. Na basenie miejskim nic się nie dzieje. W sezonie wakacyjnym basen jest zamknięty,
w tym okresie można tylko korzystać z basenów rekreacyjnych, które są na zewnątrz. 
Radny Józef Szczepanik nie zgodził się z opinią niektórych Radnych, którzy krytykowali
Burmistrza za złe wykonanie budżetu miasta ich opinia jest krzywdząca. Pochwalił pracę jaką
wykonał  Burmistrz  w  2017  roku,  miasto  ma  się  dobrze.  Jego  zdaniem  budżet  został
wykonany dobrze i będzie głosował za udzieleniem absolutorium. 
Pan Krzysztof  Kaliński Burmistrz Miasta odpowiedzi  na pytania teraz nic nie zmienią,
każdy z Radnych  już przyszedł z konkretną decyzją. Radni mówią o sprawach, które dzieją
się  obecnie,  a  nie  w 2017 roku.  O tereny  przy ul.  Kaliskiej  5  było  wiele  starań.  Cześć
gruntów  przy  ul.  Broniewskiego  została  kupiona,  część  gruntów  przy  Ośrodku  Sportu
 i Rekreacji miasto otrzymało za darmo. Więcej terenów Agencja Mienia Wojskowego  nie
chciała  odsprzedać.  Przeprowadzone  były  również  rozmowy  z  Ministrem  Tomaszem
Siemoniakiem  odnośnie  pozyskania  tych  terenów.  Negatywne  opinie,  dot.  zakupu
nieruchomości na ul. Kaliskiej 5,  jego zdaniem są nie słuszne tereny te zakupiono za 4 mln.
zł.  Pływalnia wyceniona na kwotę 971 tys. Zakupiono 3 ha  gruntu  za 3 mln. zł.  czyli 114 zł
za m². W roku 2017   został złożony wniosek na budynek wielofunkcyjny w tym roku  planuje
się  centrum usług społecznych, więc pomysł na Kaliską 5 jest i prędzej, czy później zostanie
zrealizowany. Za kilka lat ten pomysł zostanie doceniony.
  W rewitalizacji Starego  Miasta była uwzględniona nieruchomość na ul.  Kaliskiej 5. Na
ulicach  Aptekarskiej,  Jana  Wegnera  i  Stanisława  Rotstada  ruszyła  realizacja  rewitalizacji
miasta.  Zostało  założone  nowe  oświetlenie,  poprawiono  nawierzchnię  ulic.  Dzięki
nieruchomości na ul,  Kaliskiej 5 ludzie mają pracę. Tereny od ulicy Dmowskiego, to jest ok.
3ha można sprzedać za rok z większym zyskiem, kiedy zostaną  już zrewitalizowane.
Jeśli chodzi o dostosowanie  rozkładu jazdy miejskich autobusów do rozkładu  jazdy PKP  to
jest to o tyle trudne że rozkłady PKP zmieniają się  nawet cztery razy w roku.  Jeśli chodzi
 o  nadwyżkę  wydatków  administracyjnych  to  miasto  Łowicz  jest  jednym  z  najtańszych
samorządów w Łódzkim. Zatrudnienie się nie zmienia od kilku lat, dlatego też rosną płace.
Pytania o wzrost kosztów wywozu śmieci to śmieci drożeją wszędzie i będą jeszcze droższe.
Powodem  również  nie  jest  Związek  Międzygminny,  który  nie  pobudował   składowiska
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odpadów  w  Piaskach   Bankowych.  Gdyby  miasto  Łowicz  pozostało  w  Związku
Międzygminnym do dzisiaj  płaciłoby  5 mln zł   składek inwestycyjnych. Zły stan basenu
miejskiego,  zostały podjęte  kroki  w tym kierunku.  Nowy żłobek również  jest  potrzebny  
w  Łowiczu,  natomiast  nie  wszystko  w  mieście  musi  być  miejskie.  Jeden  
z prywatnych żłobków powstał ze środków  unijnych. Poprawa placu zabaw na Błoniach  
w  tym  roku  zostanie  zrealizowana.  Targowisko  miejskie   również  zostanie  wykonane.
Kondycja firm miejskich  raz jest  lepsza, raz gorsza. Ulica  Dolna prawdopodobnie zostanie
wykonana  z wolnej ręki. Dokumentacja na drogi gminne jest w kosztach na inwestycje. W
Przedszkolu nr 5 została przeprowadzona duża termomodernizacja obiektu. Zrezygnowano  
z  modernizacji  budynku  przy  Akademickiej  ponieważ  nie  spełniał  on  wymogów  Banku
Gospodarstwa Krajowego na  mieszkania  socjalne.  W tym roku został  ogłoszony program
„Mieszkania  chronione  za  życiem”  przez  Urząd  Wojewódzki.  Termin  wykonania  był  do
listopada br. Niestety nie udałoby się tego  wykonać w tym termalnie,  miasto szuka innych
rozwiązań. 
Modernizacja  oczyszczalni  ścieków  to  bardzo  trudna  inwestycja  do  wykonania.  Firma
wybrana przez Krajową Izbę Odwoławczą,  po wielu przetargach dopiero 2 miesiące temu
podpisano umowę z firmą nadzoru inwestorskiego  z firmą SWECO. Plac budowy przejęła  w
dniu 17 kwietnia br.  Jeśli chodzi o Mieszkanie Plus to powstała już  spółka „ Mieszkanie Dla
Rozwoju” którą powołał Bank Gospodarstwa Krajowego. Do spółki miasto  przystąpi  po
uchwale z treścią aktu notarialnego w miesiącu  lipcu br. W zarządzie będzie burmistrz  
w zgromadzeniu wspólników jako przedstawiciel  miasta.   Zarząd i rada nadzorcza będzie
bezpłatna. Do rady nadzorczej dołączą dwie osoby z BGK i jedna z urzędu miasta. Zadaniem
miasta  jest  dobre  porozumienie  ze  BGK.  Pan  Artur  Michalak  z   Panią  Agnieszką
Mieczkowską  Dyrektor  BGK  nieruchomości  przygotował  bardzo  dobry  program,  który
będzie realizowany na zupełnie innych zasadach. Miasto wniesie do spółki aportem działkę
 8 tys. m2  wycenioną na kwotę  811.100 tys. zł Miasto jest w spółce podczas budowy jeśli
wycofa się ze spółki musi zapłacić za projekty 380 tys. zł.  Miasto ma wpływ na regulamin
naboru  najemców,   po  wybudowaniu  bloków  miasto  pozostaje  w  spółce   jeszcze  
12 miesięcy.  Po upływie  tego czasu miasto  musi  się  rozliczyć  ze spółką.  BGK powołuje
wspólnotę  mieszkaniową lub innego administratora.  Nie ma jeszcze opracowanej  ustawy  
o wykupie tych mieszkań.
 Kolejne pytanie  dot. spółki  Zakład Utrzymania Miasta. Już 4 miesiące wcześniej można
było  utworzyć  ZUM, a  kiedy spółka   została  utworzona,  Radni  krytykują  za  opóźnienia.
Prawdopodobnie  będzie  trzeba  dofinansować  ZUM.  Wiele  chodników  już  naprawiono,
zostały namalowane pasy na ulicach oraz wiele drobnych rzeczy już wykonywano w mieście. 
Pani Katarzyna Słoma z Wydziału Organizacyjnego  zajmuje  się opracowaniem  nowego
regulaminu budżetu obywatelskiego.
Sukcesem  jest  budowa  wiaduktu  w  mieście,  budowa  idzie  zgodnie  z  planem.  
Projekt geotermalny nie mógł  zyskać akceptacji,  ponieważ Narodowy Fundusz nie wydał
pieniędzy na odwierty badawcze, przekazał te środki na inne cele.
 Podziękował  za  miłe  słowa  Radnej  Zofii  Wielemborek  i  Radnego  Józefa  Szczepanika.
 W  ubiegłym  roku  zorganizowano  spotkanie  nauczycieli  z  terenu  miasta  i  powiatu  
z przedstawicielami ZUS. Odnośnie tego co będzie dla nich wygodniejsze czy przejście na
emeryturę, czy świadczenia  kompensacyjne zadecydują sami nauczyciele. 
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Radny Robert Wójcik od  momentu wyjścia miasta  ze Związku Międzygminnego „Bzura”
do podjęcia działań związanych ze zwrotem środków inwestycyjnych, mknęło trochę czasu.
Stwierdził, że nie lekceważy inwestycji modernizacji Przedszkola nr 5, cieszy się że ruszył
ten  projekt.  Nie  jest  pewien,  czy   budynek  na  ul  Akademickiej  nie  spełnia  wymaganych
warunków  do  zmiany  na  mieszkania  socjalne,  warto  się  nad  tym  zastanowić.  
Do Mieszkania Plus powołano spółkę miejską, co oznacza że są różne możliwości.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta jest wiele wariantów odnośnie wyboru formy dla
Mieszkań Plus. Miasta  w Polsce przystępują do różnych programów i to miasto wybiera
formę spółki.  Łowicz przyjął program  który jest bezpieczny i konkretny, realizatorem jest
Bank rządowy. Pod koniec roku ma ruszyć budowa, ma trwać ok. 14 miesięcy. BGK chce
współpracować z miastem, ponieważ Łowicz  ma  małe zadłużenie.

Ad. 8 Rozpatrzenie uchwał: 

1/  Projekt  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego  wraz  ze
sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2017 rok - przedstawił Pan Arkadiusz Podsędek,
Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Radni nie zgłosili pytań, uwag.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
14 „za”, 0 „przeciw”, 6 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LIX/408/2018

2/ Projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta Łowicza  
z tytułu wykonania budżetu Miasta Łowicza za 2017 rok -  przedstawił Przewodniczący
Rady Miejskiej Michał Trzoska.

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
11 „za”, 5 „przeciw”, 4 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LIX/409/2018

3/ Projekt uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Burmistrza Miasta Łowicza -
przedstawił Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska.

(stanowi załącznik)
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Przewodniczący Rady Michał Trzoska  zaproponował trzy rozwiązania odnośnie uchwały
dot.  wynagrodzenia  Burmistrza.  Pierwsza  propozycja  to,  uchwalenie  uchwały  przez  Radę
Miejską. Poinformował, że zaproponowana przez niego uchwała odnośnie wynagrodzenia jest
na  najwyższym  możliwym  poziomie,  uwzględniając  wszystkie  dodatki.  Drugim
rozwiązaniem  było  nieuchwalenie  uchwały  mając  na  uwadze,  że  Burmistrz  powinien
przestrzegać dyscypliny finansów publicznych, ponieważ jego wynagrodzenie będzie wtedy
niezgodne z  rozporządzeniem.  Ostatnie  zaproponowane rozwiązanie  dotyczyło   wycofania
projektu uchwały z porządku obrad. 
Radny Mariusz Siewiera poinformował,  że  był  jedną z  osób,  która 4 lata  temu była  za
obniżeniem pensji Burmistrza. Rada jednak nie poparła tego pomysłu. Poprosił, aby polityka
rządowa nie  wchodziła  na  nasz  lokalny  teren.  Złożył  wniosek  formalny  o  wycofanie  tej
uchwały z porządku obrad. 
Radna Zofia Wielemborek zostało udzielone absolutorium dla Burmistrza, a zaraz po tym
Rada  otrzymuje  projekt  odnośnie  jego  wynagrodzenia.  Takiej  uchwały  od  powstania
samorządów jeszcze  niebyło.  Samorządowcy  mają  obowiązek  zmniejszenia  wynagrodzeń,
 a my jako rada musimy zagłosować. Uchwałą z 5 grudnia 2014 ustalono wynagrodzenie dla
Burmistrza w wysokości 12 309 zł. W projekcie uchwały łącznie z dodatkami wynagrodzenie
miałoby wynosić  10 620 zł  jest  to kwota mniejsza o 13,8%. Nikt  z  nas nie  chciałby być
odpowiedzialny za takie zmiany. Burmistrz urzęduje już 3 kadencję z jednym zastępcom. Jest
odpowiedzialny za budżet za ponad 150 mln, na tą kwotę składają się budżety kilku gmin.
Pensje wójtów zbliżone są pensji burmistrza.  Burmistrz jest największym pracodawcom w
mieście. Dochodzi mu co raz więcej zadań. Jest dobrym gospodarzem i samorządowcem. Dla
mnie propozycja wynagrodzenia jest nie do przyjęcia. Jeśli będzie głosowanie za uchwałą,
będę głosowała przeciw.
Przewodniczący Rady Michał Trzoska poinformował, że potrzebna jest szersza dyskusja  
o pensjach w administracji publicznej, aby uświadomić społeczeństwu jak ważną rolę pełnią
samorządowcy.  Zwrócił  uwagę,  że  każda  dyskusja  na  temat  pensji  wzbudza  wiele
kontrowersji. 
Radny Krzysztof Janicki powiedział, że 4 lata temu głosował za obecną pensją Burmistrza.
Uważając, że zasługuje na takie wynagrodzenie. Poparł wniosek Pana Mariusza Siewiery dot.
wycofania tego punktu z porządku obrad. 
Radny  Krzysztof  Olko wyraził  swój  sprzeciw  odnośnie  wynagrodzenia.  Jego  zdaniem
Burmistrz, który jest odpowiedzialny za wielomilionowy budżet, jednostki mu podległe oraz
setki  pracowników miałby mniejsze  uposażenie  niż  dyrektorzy  jednostek  oraz  kierownicy
zakładów łowickich firm. Poinformował, że zagłosuje przeciw zmniejszeniu wynagrodzenia
dla Burmistrza. 
Przewodniczący  Rady  Michał  Trzoska wyraził  zdanie,  że  urzędy  gmin  nie  są  już
interesujące dla pracowników ze względu na wynagrodzenie jakie można otrzymać. 
Radny  Krystian  Cipiński poinformował,  ze  podczas  głosowania  będzie  przeciwko
wprowadzeniu  uchwały.  Oceniając  wynagrodzenie  Burmistrza  stawiamy  go  w
niekomfortowej  sytuacji.  Przytoczył  cytat  Andrzeja  Porawskiego dyrektora  biura  Związku
Miast Polskich: „Nie ma wymogu wprowadzenia tego rozporządzenia, wiec kto zechce to je
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zastosuje,  a kto nie chce to tego nie robi. Rząd nie może zmusić Rady do wprowadzenia
rozporządzenia i zmian w uchwałach to może zrobić ustawodawca ale tego nie zrobił.”
Przewodniczący Rady Henryk Zasępa uważa, że wynagrodzenie Burmistrza nie powinno
zostać obniżone. 
Radny Robert Wójcik poinformował, że nie będzie brał udziału w głosowaniu. Uważa, że
nad wynagrodzeniem można się zastanowić w nowej kadencji. Zapytał czy Pani Katarzyna
Kranik-Saleh  zna  ekspertyzę  przygotowaną  dla  korporacji  samorządowych  przez  prof.
Huberta  Izdebskiego,  a  także  kancelarię  CHMAJ  i  Wspólnicy  oraz  Ziemski  &  Partners.
Poprosił  o  przytoczenie  tej  ekspertyzy.  Uważa,  że  rozporządzenie  to  przykrywka  afer
nagrodowych  dla  ministrów  i  wiceministrów,  a  kwestia  wynagrodzenia  powinna  być
aktualizowana systemowo. Był składany wniosek PiS-u o uregulowanie pensji, który został
odrzucony. 
Radny Dariusz Dzik poparł opinię Radnego Roberta Wójcika. Poinformował, że nie będzie
brał  udziału  w  głosowaniu  nad  projektem  w  sprawie  wynagrodzenia  Burmistrza.
Wynagrodzenia  powinno  być  zwiększone,  a  nie  zmniejszone  ze  względu  na  ogrom
obowiązków jakie Burmistrz wykonuje. 
Wiceprzewodniczący  Radny  Marek  Boroski głosował  4  lata  temu  za  wynagrodzeniem
Burmistrza. Uważa, że Radni powinni być przeciwni.
Pani  Katarzyna  Kranik-Saleh poinformowała,  że  dysponuje  wyciągiem  z  ekspertyzy
odnośnie stanowiska Pana Marcina Kiełusa prawnika w kancelarii  Ziemski & Partners. Ta
ekspertyza potwierdza stanowisko Pana Michała Trzoski. Z powyższej ekspertyzy wynika, że
nie  ma  prawnych  możliwości  do  zmuszenia  rady  aby  podjęła  uchwałę  o  obniżeniu
wynagrodzenia  Burmistrza.  Skierowanie  skargi  do  sądu  na  uchwałę  dotychczasową  nie
spowodowałby, że sąd badałby tą uchwałę na dzień głosowania, zgodnie z rozporządzeniem.
Najbliższe dni wykażą jaka jest ogólna praktyka samorządu i organu nadzoru w tym temacie.
Nie podejmowanie  uchwał w tym zakresie  jest  formą niezadowolenia  z  rozstrzygnięć  jak
powyższe. Wynika to z ekspertyz, które są  dostępne na stronach internetowych
Radna Zofia Wielemborek – poprosiła o 5 minut przerwy. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  zarządził  5 minut przerwy w obradach
sesji  do godz. 16.35.
Po przerwie.
Radny Mariusz Siewiera poinformował, że wycofał wcześniej złożony wniosek formalny.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
0 „za”, 9 „przeciw”, 4„wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska nie podjęła uchwały.

4/ Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasto
Łowicz na lata 2018-2024 - przedstawił Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili.
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Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów -  przedstawiła  Przewodnicząca Komisji  Radna Zofia
Wielemborek.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LIX/410/2018

5/ Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok - przedstawił
Pan Arkadiusz Podsędek, Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Pan Arkadiusz Podsędek, Skarbnik Miasta poinformował, że złożony protest na przetarg 
o wystąpienie do KIO w sprawie rowerowe łódzkie.

Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów -  przedstawiła  Przewodnicząca Komisji  Radna Zofia
Wielemborek.
(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały:
20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LIX/411/2018

6/ Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości położonych
w Łowiczu - przedstawiła Pani Anna Gajewska, Naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami,
Planowania Przestrzennego i Rolnictwa.

(stanowi załącznik)

Radna Zofia Kroc  zapytała jaki jest cel zamiany nieruchomości. Poprosiła o uzasadnienie
wniosku ZEC-u.
Pani  Anna  Gajewska,  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,  Planowania
Przestrzennego  i  Rolnictwa poinformowała,  że  ta  działka  jest  dzierżawiona  Zakładowi
Energetyki Cieplnej. 
Naczelnik  Wydziału  Spraw  Komunalnych  Paweł  Gawroński poinformował,  że  ZEC
pracuje na gruntach wydzierżawionych od Łowickiej Spółdzielni Mieszkaniowej. Natomiast
od miasta dzierżawi budynek i plac wymiennikowni. Aby obniżyć koszty utrzymania ZEC
potrzebuje  własnych  obiektów.  Dla  miasta  ten  teren  byłby  uciążliwy  podczas  sprzedaży,
ponieważ jest on obciążony infrastrukturą ZEC-u. 
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Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta- przedstawił Przewodniczący Komisji Radny
Krzysztof Olko.
(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
19 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LIX/412/2018

7/ Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnych umów dzierżawy
po umowach zawartych na czas oznaczony do 3 lat z tymi samymi stronami, których
przedmiotem  są  te  same  nieruchomości  znajdujące  się  w  zasobach  Gminy  Miasta
Łowicza - przedstawiła Pani  Anna Gajewska,  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,
Planowania Przestrzennego i Rolnictwa .

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili.

Opinię Komisji Gospodarczej - przedstawił Przewodniczący Komisji Radny Krzysztof Olko.
(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały .
20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LIX/413/2018

8/ Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr LVIII/405/2018 Rady Miejskiej   
w Łowiczu z dnia 24 maja 2018 r w sprawie Regulaminu wynagradzania nauczycieli
zatrudnionych w przedszkolach i szkołach prowadzonych przez Gminę Miasto Łowicz -
przedstawiła Pani Małgorzata Nowak Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych. 

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LIX/414/2018

9/ Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na podwyższenie kapitału zakładowego
Spółki pod firmą Zakład Utrzymania Miasta spółka z ograniczoną odpowiedzialnością w
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Łowiczu w drodze wniesienia wkładu niepieniężnego (aportu) i objęciu nowych udziałów
- przedstawił Pan Paweł Gawroński, Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych.

(stanowi załącznik)

Radny  Mariusz  Siewiera  zapytał,   czy  nie  można  było  przekazać  powyższego  majątku
według wartości księgowej oraz ile kosztowała przedmiotowa wycena.
Naczelnik  Wydziału  Spraw Komunalnych Paweł  Gawroński odpowiedział,  że  wycenę
zlecił  ZUM.
Radny Robert Wójcik poinformował, że załącznik do uchwały zawiera wartość szacunkową,
a nie księgową. 
Prezes ZUM Grzegorz Gawroński poinformował, że wartość pierwszego operatu wynosiła
ok. 4000 zł, przy obecnej wycenie brano pod uwagę realną wartość majątku, obecna wycena
wynosiła ok. 1000 zł.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
16 „za”, 0 „przeciw”, 3 „wstrzymujące”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LIX/415/2018

10/ Projekt uchwały w sprawie w sprawie wniesienia skargi do Wojewódzkiego Sądu
Administracyjnego w Łodzi na rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody Łódzkiego z dnia
13 czerwca 2018 r. stwierdzające nieważność uchwały Nr LVIII/407/208 Rady Miejskiej
w Łowiczu z dnia 24 maja 2018 r. w sprawie zmiany nazwy ulicy położonej w Łowiczu
obręb Górki - przedstawił Radny Krzysztof Janicki.

(stanowi załącznik)

Rana Zofia Kroc zapytała, czy znana jest opinia IPN-u.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta nie wpłynęła do Urzędu Miejskiego opinia 
IPN-u.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały .
13 „za”, 6 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LIX/416/2018

11/  Projekt  uchwały  w  sprawie  w  sprawie  wprowadzenia  w  miejscu  publicznym
odstępstwa od zakazu spożywania napojów alkoholowych - przedstawił Radny Krystian
Cipiński.

(stanowi załącznik)
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Radny  Krystian  Cipiński  poprosił  o  merytoryczną  dyskusję  nad  uchwałą.  Przedłożony
projekt dot. odstępstwa od zakazu spożywania napojów alkoholowych do 4,5% oraz piwa  
w Parku Błonie przy miejscach grillowych. Od marca 2018 roku obowiązuje nowa  ustawa 
o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi zezwalająca na odstępstwo od
zakazu  spożywania  napojów  alkoholowych  o  zawartości  alkoholu  do  4,5%  oraz  piwa  
w miejscach publicznych. Jako teren objęty odstępstwem wskazano tzw. „miejsca grillowe” 
w sąsiedztwie Muszli Koncertowej w parku Błonie. Strefa powstałaby w zgodzie z Miejskim
Programem Profilaktyki  Rozwiazywania  Problemów  Alkoholowych  oraz  Przeciwdziałania
Narkomanii.  Strefa  musi  być  wyraźnie  oznakowana.  Została  przeprowadzona  sonda  
w  mieście   odnośnie  strefy  wolnej  od  spożywania  alkoholu.  Większość  była  za
wprowadzeniem strefy. Poprosił o wyrażenie opinii MRM na temat tej uchwały. 
Pan Szymon Szaleniec przedstawiciel Młodzieżowej Rady  popiera wniosek, strefa będzie
przydatna się w Łowiczu. W weekend pytał  ludzi przy grillach i wyrażali aprobatę. MRM
jednogłośnie   wypowiedziała  się za wprowadzeniem uchwały.  
Pani Elżbieta Podwójci przedstawiciel Młodzieżowej Rady większość ludzi kojarzy picie
piwa jako coś złego. Rozmawiano z młodzieżą, która chce miło i kulturalnie spędzić czas nie
kryjąc się po kątach. Wypicie piwa w wyznaczonej strefie nie zdemoralizuje młodzieży. 
Radny Krystian Cipiński  uważa, że strefa nie sprzyjałaby rozwojowi alkoholizmu wśród
młodzieży wręcz reguluje spożywanie alkoholu w przestrzeni publicznej. W chwili obecnej
spożywanie alkoholu na terenie Parku Błonie wiąże się z mandatami. 
Radny Robert Wójcik poinformował, że nikt nie jest w stanie zagwarantować, że będzie to
jedno  piwo.  Uchwałę  należało  wprowadzić  normalnym  trybem  i  omówić  na  komisjach.
Uważa,  że   projekt  uchwały   powinien  być  zaopiniowany  przez   Miejską   Komisję
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, Policję oraz zarządy osiedli.  Zapytał,  dlaczego
nie ma w porządku obrad uchwały  w sprawie ustalenia maksymalnej  liczby zezwoleń na
sprzedaż  napojów  alkoholowych  oraz  zasad  usytuowania  miejsc  sprzedaży  i  podawania
napojów alkoholowych na terenie Gminy Miasta Łowicza.
Pani Elżbieta Szachogłuchowicz  poinformowała, że projekt uchwały został przedstawiony
na  komisjach.  Rada  Gminy  teraz  powinna  się  zwrócić  się  o  opinię  do   jednostek
pomocniczych. Uchwała pojawi się w porządku na sesji lipcowej. 
Gmina może wprowadzić odstępstwo od zakazu sprzedaży alkoholi. Natomiast nie podlega to
konieczności zaciągnięcia opinii przez jednostki pomocnicze. 
Radny Robert  Wójcik poinformował,  że  mieszkańcy  innych  miast  protestują  przeciwko
takim uchwałom. 
Radna Karina Sędkowska-Staszewska stwierdziła, że projekt uchwały powinien trafić na
konsultacje  społeczne.  Park  Błonie  jest  patrolowany  przez  policję.  W  2018  roku  było
kilkadziesiąt interwencji policji odnośnie zakłócania porządku publicznego oraz spożywania
alkoholu. Policja ukarała 38 osób mandatami, 2 wnioski  skierowano do sądu o ukaranie, 28
osób  zostało  pouczone  przez  policję  za  wykroczenia  związane  z  zakłócaniem  spokoju.
Pozwolenia  na  spożywanie  alkoholu  przy  grillach  może  spowodować  zaśmiecanie
 i niszczenie terenu i urządzeń na terenie Parku Bonie. Uważa, że teren parku powinien być
wykorzystany w inny sposób 
m. in. zadbanie o plażę, zieleń, czy plac zabaw. Alkohol powinno się spożywać w miejscach
do  tego  przeznaczonych.  Bar  plaża  powinien  być  aktywowany.  Właściciele  lokali
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gastronomicznych powinni wydzierżawić teren przed lokalem, aby w Łowiczu powstawało
więcej ogródków ,w których można zjeść i  napić się alkoholu. 
Radny Jakub Wolski  uważa,  że  przedstawiciele  Młodzieżowej  Rady Miejskiej  odnośnie
spożywania  alkoholu  w  miejscach  takich  jak  Park  Błonie  przedstawili  stanowisko
przerażające. Jest przeciwny, aby w Łowiczu powstało miejsce gdzie będzie można spożywać
alkohol. 
Przewodniczący Rady Michał Trzoska uważa, że jest to bardzo odważny projekt. Natomiast
w Łowiczu, przydałoby się takie  miejsce gdzie można kulturalnie wypić niskoprocentowy
alkohol. Obawia się, że może to dorowadzić do naużywania alkoholu ale nie należy iść w
skrajność.   Ludzie   i  tak  spożywają  alkohol  na  terenie  Parku  Błonie.  Zapytał  Radnego
Krystiana Cipińskiego jak strefy funkcjonują w innych miastach.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta poinformował, że Radni Miasta Redy przekazali
pozytywne opinie na temat  funkcjonowania strefy u nich w mieście. Statystyka przekazana
przez  Radną Karinę  Sędkowską-Staszewską obejmuje  cały park Błonie.  Teren  plaży przy
Bzurze należy do Starostwa Powiatowego.  Można było na plaży  spożywać alkohol  i  nic
złego się nie stało, był zachowany porządek. 
Przewodniczący  Rady  Michał  Trzoska  uważa,  że  można  spróbować  wprowadzić  strefę
zobaczyć jak będzie funkcjonować . Zasze można z niej zrezygnować. 
Radny Krystian Cipiński zapytał, czy radni naprawdę myślą że teraz wszyscy rzucą się na
strefę i zaczną nadużywać alkoholu. Uchwała ma na celu unormować spożywanie alkoholu.
Projekt uchwały został wprowadzony na tą sesje, aby mógł się uprawomocnić i  obowiązywać
podczas  wakacji.  Nikt  nie  będzie  nakłaniał  ludzi  do  spożywania  alkoholu  w  tym
wyznaczonym  miejscu.  Bedzie  znajdowała  się  tam  informacja  jak  alkohol  wpływa  na
zdrowie  człowieka.  Bar  plaża  w  zeszłym  roku  był  takim  miejscem,  gdzie  można  było
spożywać  alkohol  na  terenie  Parku  Błonie.  W ogródkach  gastronomicznych  również  jest
spożywany alkohol publicznie i nikt tego nie neguje. Poprosił, aby Radny Robert Wójcik jeśli
się nie zgadza z tą uchwałą napisał oświadczenie i opublikował je. 
Radny Mariusz  Siewiera  uważa,  że  uchwała  powinna  być   zaopiniowana  przez  szersze
gremium. Miejsce przy grillach na terenie Parku Błonie nie jest odpowiednie, aby powstała
tam strefa wolna od zakazu spożywania alkoholu.  W tej  okolicy ma powstać góra frajdy.
Znajduje  się  tam  skatepark.  Teren  ten  przeznaczony  jest  dla  rodzin  i  dzieci,  a  nie  na
spożywanie alkoholu.  Zapytał,   dlaczego nie  było  pozwolenia na picie  alkoholu w strefie
kibica. 
Radny Robert Wójcik podanie przykładu Miasta Redy nie jest odpowiednie, ponieważ jest
to miejsce wypoczynkowe. 
Radna Zofia Wielemborek dobrze, że projekt uchwały sprowokował taką dyskusję. Dzięki
niej  możemy  usłyszeć  różne  opinie  na  ten  temat.  Powinniśmy  mieć  zaufanie  do
społeczeństwa. W naszym społeczeństwie jest obecna kultura picia alkoholu. Alkohol mimo
zakazu  jest  spożywany i  będzie  spożywany na  terenie  Parku Błonie.  Uważa,  że  uchwała
powinna zostać wprowadzona w życie na próbę. 
Radna  Karina  Sędkowska-Staszewska  poinformowała,  że  zasady  są  po  to  aby   ich
przestrzegać.  Do  projektu  powinna  być  dołączona  ocena  społeczeństwa  oraz  policji.  Nie
można  uchwalać  uchwały  jeżeli  nie  została  opiniowana.  Zamiast  skupiać  się  na
wprowadzeniu strefy wolnej od zakazu spożywania alkoholu,  Rada powinna skupić się na
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remoncie  placu  zabaw  na  Błoniach  lub   na  fakcie   czy  zburzyć  budynek  za  Szkołą
Podstawową nr 4, który zagraża bezpieczeństwu dzieci. W Łowiczu można spożywać alkohol
w miejscach do tego przeznaczonych. Odbywa się to pod stałą kontrolą właścicieli lokalów
gastronomicznych. 
Radny Jakub Wolski  uważa, że w Łowiczu jest wystarczająca ilość miejsc do spożywania
alkoholu  m.  in.  ogródki  gastronomiczne,  czy  restauracje.  Obowiązuje  tam  kontrola
właścicieli.  Nie  chciałby  widzieć  podczas  spaceru  z  dzieckiem  po  parku  Błonie  ludzi
spożywających alkohol. 
Radny Krystian Cipiński uważa, że połączenie miejsc grillowych ze spożywaniem alkoholu
jest  czymś normalnym.  Uchwała dotyczy spożywania alkoholu do 4,5% oraz piwa. Teren
grillowy na Błoniach jest oddalony od zabudowań mieszkalnych, ciągów komunikacyjnych,
czy  ruchliwych  dróg.  Uważa,  że  nie  każda   uchwała  musi  być  opiniowana  przez  zarząd
osiedli.  Pomysł  ten  powstał  na  sesji  Młodzieżowej  Rady  Miejskiej.  Miasta  w  Polsce
wprowadzają uchwałę o strefie, Łowicz  również może to zrobić. 
Poprosił Panią Katarzynę Kranik-Saleh o wypowiedzenie się na ten temat. 
Radny  Mariusz  Siewiera  uważa,  że  zamiast  inwestować  w  sekundniki  powinniśmy
przeznaczyć te środki na coś innego.
Konsultacje  społeczne,  to nie lajki na platformie internetowej  Facebook. Warto zaciągnąć
opinii  zarządów osiedli, aby rozwiać wszelkie wątpliwości na ten temat. 
Radna Karina Sędkowska-Staszewska  poinformowała,  że  uchwały  są  opiniowane  przez
komisje  ten projekt  nie  został  zaopiniowany.  Na komisjach czerwcowych były  rozmowy
odnośnie  zmniejszenia  liczy  punktów sprzedaży alkoholu  w Łowiczu,   będzie  zaciągana
opinia  komendanta  policji  oraz  Miejskiej  Komisji  Rozwiązywania  Problemów
Alkoholowych. Zapytała, czy uchwała o strefie wolnej od zakazu spożywania alkoholu była
opiniowana przez policje i Miejska Komisję Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. 
Pani  Elżbieta  Szachogłuchowicz  projekt  uchwały  w  sprawie  wprowadzenia  w  miejscu
publicznym  odstępstwa  od  zakazu  spożywania  napojów  alkoholowych  nie  został
przedstawiony Wydziałowi  Spraw Społecznych.  Zasięgana była  jedynie  opinia  w sprawie
interpelacji  Radnego w tym temacie.  Komisja  Rozwiązywania  Problemów Alkoholowych
wypowiedziała  się  negatywnie  odnośnie   stworzenia  w  mieście  strefy wolnej  od  zakazu
spożywania alkoholu. Przedstawiła zapis, który przedstawia iż "art. 14 ust. 2b tej zmienionej
ustawy,  mówi że cyt.  „ Rada Gminy może wprowadzić w drodze uchwały w określonym
miejscu  publicznym  na  terenie  Gminy  odstępstwo  od  zakazu  spożywania  napojów
alkoholowych  jeżeli  uzna,  że nie  będzie   to  miało  negatywnego wpływu na odpowiednie
kształtowanie polityki społecznej w zakresie przeciwdziałania alkoholizmowi o której mowa
w art. 2 ust. 1 i nie będzie zakłócało bezpieczeństwa i porządku publicznego".  W związku
 z tym Burmistrz wystąpił z zapytaniem do komendanta policji, który negatywnie zaopiniował
ten  pomysł.  Poinformowała,   że  opinia  Miejskiej  Komisji  Rozwiazywania  Problemów
Alkoholowych jest negatywna,  którą odczytała. 
Pani  Katarzyna  Kranik-Saleh poinformowała,  że   przedmiotowa  uchwała  jest
podejmowana  na  podstawie  art.  14  ust.  2b,  który  stanowi  delegację  do  zastosowania
odstępstwa  od  generalnego  zakazu  spożywania  napojów  alkoholowych  w  przestrzeni
publicznej.  Konieczność zaciągnięcia  opinii  przez jednostki  pomocnicze wynika  z art.  12,
natomiast dotyczy innych uchwał niż ta przedstawiona. Dlatego nie jest wymagane zasięganie
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opinii  jednostek   pomocniczych  przy  uchwale  o  strefie  wolnej  od  zakazu  spożywania
alkoholu. Rada może wystąpić o konsultacje społeczne w tym temacie. Podejmując uchwałę
należy mieć  na uwadze zachowanie porządku w przestrzeni  publicznej.  Ustawodawca nie
wymaga  opinii  policji  i  Miejskiej  Komisji  Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych.  
Ta  opinia  dla  radnych  może   być  wsparciem,  a  nie  wyrokiem.  Opinia  ma  charakter
pomocniczy. 
 Radny Krystian  Cipiński   stwierdził,  że  Miejska  Komisja  Rozwiazywania  Problemów
Alkoholowych wypracowała opinię  w oparciu o niepełną  lub przekształconą  treść jego
interpelacji o czym informował w piśmie do Burmistrza  z dnia  25  czerwca br.
O  interpelacji  nie  dyskutowano  na  poprzedniej  sesji  ponieważ  między  innymi  
Radnego Siewiery  już nie było.
Poprosił aby już głosować nad projektem uchwały.
 Radny  Mariusz  Siewiera  potwierdził,  że nie  było  go  w  punkcie  sprawy  różne  na
poprzedniej sesji,  nigdy nie dyskutował w sprawach interpelacji bo te kierowane są zwykle
do Burmistrza.  Zapytał czy przytaczane  opinie trafiły do Młodzieżowej Rady.
Prosił  o 5 min. przerwy przed głosowaniem. 
Radna  Karina  Sędkowska-Staszewska  zgłosił  wniosek  o  zakończenie   dyskusji
 i przystąpienie  głosowania nad uchwałą.
Przewodniczący Rady Michał Trzoska  zaproponował  aby przegłosować wniosek Radnego
Cipińskiego.

12 „za”, 5 „przeciw”, 3 „wstrzymujące”
Większością głosów Rada zadecydowała że przystąpi do głosowania nad uchwałą. 

Radny Mariusz Siewiera  zgłosił wniosek  o zdjęcie  z porządku obrad  projektu uchwały
 w sprawie wprowadzenia w miejscu publicznym odstępstwa od zakazu spożywania napojów 
alkoholowych. Ponadto wystąpić o opinię dla przedmiotowej uchwały przez Policję i Miejską 
Komisję Rozwiazywania Problemów Alkoholowych. 
Przewodniczący Rady Michał Trzoska  zaproponował  aby przegłosować wniosek Radnego
Siewiery  o zdjęcie  z porządku obrad  projektu uchwały i wystąpić o opinię.

9 „za”, 8 „przeciw”, 3 „wstrzymujących”
 Radni nie zmienili porządku obrad bezwzględną większością głosów. 
Radny Krystian Cipiński   zaczął przedstawiać projekt uchwały wraz ze zmianami.
Radna Karina Sędkowska-Staszewska poprosiła o projekt uchwały ze zmianami.
Radny  Mariusz  Siewiera- poparł  prośbę  Radnej  Kariny  Sędkowskiej-Staszewskiej,  aby
każdy Radny otrzymał  egzemplarz projektu uchwały ze zmianami.  Zaproponował przerwę
aby  przygotować  projekt  uchwały   ze  zmianami.  Radni  nie  mieli  okazji  zapoznania  się  
z projektem uchwały a teraz wprowadza się kolejne zmiany. 
Przewodniczący  Rady Michał  Trzoska  zaproponował  przegłosowanie  wniosku Radnego
Siewiery o przerwę  celem przygotowania projektu uchwały ze zmianami. 

10 „za”, 8 „przeciw”, 2 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Michał Trzoska- zarządził 5 minut przerwy. 
Po przerwie. 

Radnym rozdano projekt uchwały wraz ze zmianami. 
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Przewodniczący Rady Michał Trzoska  wszyscy Radni otrzymali  tekst projektu uchwały,
poprosił Radnego K. Cipińskiego o przedstawienie projektu uchwały.  I omówienie kolejno
wprowadzanych zmian. 
Radny Krystian Cipiński  zmiany następują w podstawie prawnej  ale  jego zdaniem są to
zmiany kosmetyczne. Do paragrafu 1 dodaje się ustęp 3 otrzymujący brzmienie cyt. „Uznaje
się,  że  udzielenie  odstępstwa,  o  którym  mowa  w  ust.  1,  nie  będzie  miało  negatywnego
wpływu na porządek publiczny i odpowiednie kształtowanie polityki społecznej w zakresie
przeciwdziałania  alkoholizmowi  i  nie  będzie  zakłócało  bezpieczeństwa  i  porządku
publicznego.”
Radny  Robert  Wójcik  stwierdził,  że   podstawa  prawna  uchwały  to  podstawa.   Projekt
uchwały  nie  jest  zaopiniowany przez  radcę  prawnego.  Zaapelował   do Radnych,  aby nie
podejmowali  tej  uchwały,  jest  ona  sprzeczna  z  programem  rozwiązywania   problemów
alkoholowych. 
Radny Krystian Cipiński  stwierdził, że uchwała ta była konsultowana z radcą prawnym  ale
pieczątki nie ma. 
Radny Robert Wójcik dziwi go że nie zdjęto tego projektu uchwały z dzisiejszego porządku
obrad. Zgodnie ze statutem miasta opinia radcy prawnego jest wymagana. Przewodniczący
Rady powinien reagować.
Radny Mariusz Siewiera te  konsultacje z radcą prawnym były pewnie  takie jak konsultacje
społeczne.  Ponowił  wniosek  aby  odstąpić  od  przyjmowania  tej  uchwały  na  dzisiejszym
posiedzeniu. Pośpiech nie jest wskazany. Oświadczył, że nie jest przeciwnikiem  tej strefy
chce żeby były znane konsekwencje. Zgodnie ze statutem projekt powinien być zaopiniowany
przez radcę prawnego i przez komisje Rady.  

Przewodniczący Rady Michał Trzoska potwierdził racje Radnego Wójcika, że zgodnie
 z zapisem w statucie  projekty uchwał są opiniowane co do ich zgodności z prawem przez 
radcę prawnego Urzędu Miejskiego. Jeśli projekt nie jest zaopiniowany przez radcę 
prawnego nie może zostać poddany pod głosowanie. 

Cipiński zapytał   radcę  prawnego czy zaopiniuje projekt uchwały. 
 Pani  Katarzyna  Kranik  -  Saleh pojawił  się  zarzut,  że  uchwała  ta   jest  sprzeczna  
z programem rozwiązywania  problemów alkoholowych. Należy to sprawdzić i rozważyć. 
Przewodniczący Rady Michał Trzoska  zaproponował  wniosek o wycofanie z porządku
obrad tego projektu  uchwały i  przyjęcie jej  w spokojniejszym trybie.
Radny  Mariusz  Siewiera podziękował  za  wniosek  Przewodniczącemu  Rady.  Krystian
Cipiński jest dobry w Public  Relations (PR) nie należy  wkładać  do świadomości publicznej,
że Radni nie chcą tej uchwały.
Radny Krystian Cipiński  od Radnych padło już tyle zarzutów, że nie wie jak się zachować.
Jest to brak dozy koleżeństwa. Jeśli nie ma możliwości to należy ten projekt zdjąć z porządku
obrad. Należy mieć świadomość, że  zafunkcjonuje ta strefa znaczenie później.
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Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska   zaproponował przegłosowanie zmiany
porządku obrad polegającej na zdjęciu  omawianego projektu uchwały z porządku obrad.

11 „za”, 0 „przeciw”, 5 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że porządek obrad został
zmieniony bezwzględną większością głosów, temat pozostaje otwarty. 

Ad. 9
Przyjęcie planów pracy Komisji na II półrocze 2018 roku.

Plan pracy Komisji  Społecznej  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Społecznej  Karina
Sędkowska-Staszewska.

(stanowi załącznik)

Radna Zofia Kroc czy jest posiedzenie Komisji Społecznej w miesiącu  lipcu.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że nie będzie posiedzenia
Komisji Społecznej w lipcu.

Plan  pracy  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  przedstawił  Przewodniczący  Komisji
Mieszkaniowej i Socjalnej Leszek Plichta.

(stanowi załącznik)

Plan pracy Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta przedstawił Przewodniczący Komisji
Mieszkaniowej i Socjalnej Leszek Plichta.

(stanowi załącznik)
Radny Józef Szczepanik stwierdził, że skoro  w sierpniu na Komisji Gospodarczej 
 i Rozwoju Miasta i  Komisji Budżetu i Finansów są te same tematy można zaoszczędzić czas
Burmistrzowi  i  pracownikom i  zorganizować  wspólne posiedzenie  komisji  w dniu sesji  
o godz. 10-tej 
Radny  Robert  Wójcik zgłosił  wniosek  aby  w  miesiącu  sierpniu  do  Komisji  Budżetu
 i Finansów  dopisać  temat „Informacja o realizacji modernizacji oczyszczalni ścieków ze
szczególnym uwzględnieniem harmonogramu  rzeczowo-finansowego i  terminów realizacji
inwestycji”.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  zarządził  5 minut przerwy w obradach
sesji. 
Po przerwie
Radna  Zofia  Wielemborek zaproponowała  wspólne  posiedzenie  Komisji  Gospodarczej
 i Rozwoju Miasta oraz Komisji Budżetu i Finansów w dniu 22 sierpnia o godz. 14- ta. 
Radny Józef Szczepanik poparł  wniosek Radnej Zofii Wielemborek.

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zaproponował przegłosowanie wniosku
Radnego Roberta  Wójcika  o wprowadzenie  na posiedzenie  Komisji   Budżetu  i  Finansów
tematu  „Informacja  o  realizacji  modernizacji  oczyszczalni  ścieków  ze  szczególnym
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uwzględnieniem  harmonogramu  rzeczowo-finansowego  i  terminów  realizacji  inwestycji”.
 w miesiącu sierpniu.

15 „za”, 1 „przeciw”, 4 „wstrzymujące”
Większością głosów  wprowadzono do posiedzenia w m-cu sierpniu dodatkowy temat.  
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zaproponował przegłosowanie wniosku
Radnej Zofii Wielemborek  o wspólne posiedzenie Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta
oraz Komisji Budżetu i Finansów w dniu 22 sierpnia o godz. 14.00. z tematem zgłoszonym
przez Radnego Roberta Wójcika. 

13 „za”, 3 „przeciw”, 3 „wstrzymujące”

Większością  głosów  zadecydowano  o  wspólnym  posiedzeniu  Komisji  Gospodarczej  
i Rozwoju Miasta oraz Komisji Budżetu i Finansów w dniu 22 sierpnia o godz. 14.00. 
z tematem zgłoszonym przez Radnego Roberta Wójcika. 
 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska zaproponował  przyjęcie  wszystkich
planów pracy komisji Rady Miejskiej z przegłosowanymi zmianami. 

20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Plany pracy komisji Rady miejskiej na II półrocze zostały  przyjęte jednogłośnie.

Ad.10
Informację o działaniach w okresie między Sesjami – przedstawił Pan Krzysztof Kaliński
Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)
Odczytał pismo  Diecezji Łowickiej  jakie wpłynęło do Urzędu Miejskiego z dnia 21 czerwca
br. dot.  działki na os. Górki pry ul. Miodowej. Kopię pisma przekazał  Przewodniczącemu
Rady. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska – zapytał o nagranie w Łódzkiej Telewizji
dot. zalewu w Guźni i wakeboardingu. 
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta  poinformował,  że  na  nagranie  w  Łódzkiej
Telewizji został zaproszony również Wójt gminy Łowicz Andrzej Barylski. Burmistrz mówił
o poparci inicjatywy budowy wakeparku przez miasto i Radę Miejską. Informował jakie w tej
sprawie zostały wysłane pisma z Urzędu Miejskiego.
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej  Marek Boroski wyraził  swoje podziękowanie  za
umożliwienie wręczenia  podczas Bożego Ciała medalu dla Pani Anny Staniszewskiej. 
Poinformował,  że  w dniach 24-26 czerwca br. odbyły się prestiżowe  Europejskie Targi
Spożywcze w Nadarzynie, w których Łowicz reprezentowały firma Maspex, Pszczółka, firma
Braci Urbanek, i Radny uczestniczył   w tych targach w stroju łowickim promując miasto.
Skierował słowa podziękowania i uznania dla Pani Adrianny Kaczor i Pani Anny  Szymajdy,
proponując dla nich nagrody pieniężn . Stwierdził, że szkoda  jest to Wydział bez Naczelnika
po odejściu  Pana Artura Michalaka.  
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta  w Wydziale pracują 2 pracownice  i 1  osoba 
w ramach  robót  publicznych,  na  jego czele  stoi  Burmistrz.  Zajmują  się  realizacją  dwóch
projektów, otrzymują  specjalne dodatki z tych projektów  co jest formą nagrody. 
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Radny Krzysztof Janicki – poprosił o kserokopię pisma z Diecezji Łowickiej.
Za pośrednictwem mediów  zaprosił  ks. Wiesława Wronkę na piknik organizowany przez
Zarząd Osiedla „Górki” w dniu 7 lipca 2018 r. o godz. 16 –tej , będzie okazja zobaczyć do
czego mieszkańcom potrzebny jest ten plac.
Radny Dariusz Dzik -   nawiązał do organizowania stoisk na ul. Starzyńskiego przy okazji
Bożego  Ciała.  Dobrze  aby  i  mieszkańcy  innych  dzielnic  miasta  mieli  również  taką
możliwość,  jest  bardzo  ładny  teren  w  parku  Błonie   przy  „Górze  Frajdy”,  który  można
wykorzystać na zlokalizowanie stoisk. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta- jest to najlepsza najszersza ulica w mieście.  
W roku przyszłym będzie zorganizowany objazd nowa ulicą Dmowskiego. 
Radny  Krystian  Cipiński –  podziękował  za  sprawne  i  profesjonalne  zorganizowanie
Uroczystej  Sesji Rady  z okazji wręczenia tytułu Honorowego Obywatela miasta Łowicza
Panu Maciejowi Rybusowi. 
Radny Krzysztof  Olko  podziękowania  Burmistrzowi  i  Panu Michałowi  Zalewskiemu  za
organizację  Bożego Ciała i 4 dniowych Dni Łowicza.
Radna Karina Sędkowska-Staszewska poparła pomyśl Radnego Dzika o zorganizowanie
straganów w Boże Ciało  na Błoniach. 
Pan  Bogusław  Bończak  Zastępca  Burmistrza  – poinformował,  że  do  2020  roku
obowiązuje  w parku Błonie  trwałość projektu unijnego i dlatego nie można zorganizować  tu
stoisk w Boże Ciało. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  poinformował, że Rada Miejska przyjęła
Informację o działaniach w okresie między Sesjami.

Ad. 11
Interpelacje, zapytania, sprawy różne.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska poinformował,  że  odpowiedzi  na
interpelacje i zapytania Radnych zostały udzielone w terminie.

Monika Jagieła Inspektor z Wydziału Spraw Lokalowych i Działalności Gospodarczej 
Poinformował, że na komisjach Rady Miejskiej  przedkładano  projekt uchwały w sprawie
maksymalnej  liczby zezwoleń na sprzedaży napojów alkoholowych oraz zasad usytuowania
miejsc sprzedaż i podawania napojów alkoholowych na terenie Gminy Miasta Łowicza.
Zgodnie z ustawą o wychowaniu  w trzeźwości   Rada Gminy  przed podjęciem uchwały
zasięga opinii jednostek pomocniczych. Zwróciła się do Rady o  wystąpienie  o taką opinię. 
Przewodniczący Rady Miejskiej  Michał  Trzoska- zapewnił,  że  Rada Miejska zasięgnie
przedmiotowej opinii  w jednostkach pomocniczych.
 Poinformował o pismach (odczytując je) jakie zostały skierowane do Rady Miejskiej:

1. Pismo Ministerstwa Kultury o Dziedzictwa  Narodowego o udzielonej  dotacji
na konserwację kościoła OO. Pijarów.
2. Pismo  Łódzkiego  Urzędu  Wojewódzkiego   o  rozważenie   rezygnacji  
z  podawania  nazwisk  osób  składających  uwagi  do  miejscowych  planów
zagospodarowania przestrzennego w załącznikach. O bezwzględne przestrzeganie
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zgodności zakresu danych osobowych zawieranych w aktach prawa miejscowego
z dyspozycja  przepisu upoważniającego w związku z RODO. 

Radny Mariusz Siewiera zapytał,  od kiedy wejdą podwyżki  wody i ścieków. Czy Wody
Polskie zaakceptowały już cennik? 
Co z odpadami, czy ogłoszono przetarg. Co z regulaminem  budżetu obywatelskiego na 2019
rok.  Czy już sfinalizowano  zakup działki  na ul.  Koziej,  jaka jest   cena  zakupu.  Poprosił
o  udzielenie  informacji  dot.  zespołu  MAO,  ile  było  spotkań,  jakie  decyzje  podjęto,  kto
uczestniczył w spotkaniach ile wynosiły wynagrodzenia.
Poprosił  o  przekazanie  informacji  dot.  planów inwestycyjnych   tworzonych  przez  ZUK  
w ostatnich latach. Zapytał kiedy będą  na Nowym Rynku kurtyny wodne. 

Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta prosił o przygotowanie  przez Radnego zapytań
na piśmie.
Radny Paweł Pięta poinformował,  że na szkoleniu z bezpieczeństwa informacji,  chroniąc
przed  spamem  należy  używać  maili.  Standard  firm  audytorskich.  Zapytał,  kiedy  może
powstać strategia tworzenia korzystnych warunków infrastruktury rowerowej.
Pan Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta prosił  również   o  przygotowanie  zapytań  na
piśmie, wówczas zostaną udzielone odpowiedzi. 

Ad. 12
Ustalanie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  poinformował,  że  następna  Sesja
planowana jest na dzień 26 lipca 2018 r. godz. 12.00.
W planie Sesji zaplanowano:
1. Rozpatrzenie uchwał.

Informację  o  planowanych  posiedzeniach  komisji  w  miesiącu  lipcu  2018r.  przedstawił
Przewodniczący Rady Miejskiej.

Ad. 13
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  podziękował  za  dyskusję  i  udział  
w obradach.
Na tym zakończono obrady LIX Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.
Obrady zakończono   o godz. 19,10.
 

Protokołowała:                     Sekretarz:                            Przewodniczący Rady

Jadwiga Kardjalik                       Marek Boroski                            Michał Trzoska

Marta Nowak
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